
Iskriada v veleslalomu ni kot olimpiada v skokih! Če je v Calgaryju slabo vreme, 
tekmo ves teden prelagajo z Rogle pa moramo takoj nazaj v službo.

4. —•

Vihar in 
snežni metež

»In ta Rogla je bila minulo 
soboto gostitelj XXVI. zim
skih športnih iger SOZD Isk
ra,« smo zapisali v prejšnji 
številki našega tednika. Pa le 
ni bilo tako. Ker tiskamo gla
silo že v petkih in ker smo se 
dobro zavedali, tudi po izku
šnjah s tekmovanja Elemen
tov, da lahko igre zaradi sla
bega vremena odpadejo, 
smo se izogibali pisanju o tek
mah in raje uporabili besede, 
kot npr. gostila. Po tem, kar 
se je v soboto z vremenom 
dogajalo na Rogli, pa tudi 
ta beseda nikakor ni ustrez
na: na Rogli, kdor je sploh 
prišel nanjo, je bilo skrajno 
negostoljubno. Še našega so
delavca, znanega slovenske
ga karikaturista Andreja No
vaka, smo shecali, da je na 
temo smučarskih iger pripra
vil prijetno karikaturo, toda, 
kdo bi si mislil, da lahko vre
me na Rogli tako pokaže 
zobe.

Toda tudi to je res, da je v 
gorah že tako, da se lahko le
po vreme hitro pokvari in v 
tem ni Rogla nobena izjema, 
zamerimo pa upravljalcem 
tega smučarskega centra, da 
že v dolini, 17 km pod Roglo, 
ne obvešča, da je smučišče 
zaprto. No, tudi cesto so 
začeli plužiti šele po deveti 
uri...

In kaj zdaj?
Precej denarja, ki ga v Iskri 

namenjamo in zbiramo za 
športne igre, smo v soboto 
kljub odpovedani tekmi že 
porabili. Največ ga je seveda 
šlo za kosilo premraženim 
tekmovalcem, precej tudi za 
prevoze, nekaj za pokale in 
medalje, tudi izvajalcu iger, 
SK Brnik bo treba nekaj odš
teti, saj je bilo že v petek vse 
pripravljeno za sobotni obra
čun, to pa je skoraj tudi vse. 
Prihranili smo denar za žični
ce, smo tudi obojestranski 
dolžniki z Branikovci, itd. pri 
vsem tem pa smo letos pora
bili kljub višjim cenam precej 
manj denarja kot minula leta. 
Športni referen ti se zavzema - 
jo, da bi Zimske športne igre 
izvedli, končna odločitev pa 
bo padla na torkovi (8. III.) se
ji Koordinacijskega odbora 
sindikata Iskre.

LD



Iskra Telematika
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»Gorenjski glas« je v petek, 26. februarja, objavil izpod peresa svojega sodelavca M. Volčjaka dalj

ši razgovor z direktorjem naše DO Telematika Andrejem Polencem. Zaradi aktualnosti intervjuja in 
z dovoljejem uredništva ponatiskujemo razgovor v celoti.

— Telematika je že nekaj časa najbolj boleča točka kranjskega gospodarstva, otepa 
se z izgubo in presežki delavcev, nikakor ne more speljati naložbe v javne digitalne tele
fonske centrale. Ni nam torej manjkalo vprašanj, ki smo jih zastavili ANDREJU POLEN
CU, glavnemu direktorju Telematike.

»Kolikšna je izguba za lansko le
to, ki je seveda pričakovana, in 
kako jo boste pokrili?«

»Za dokončni obračun nam man
jka še nekaj dni, saj je zaradi zakon
skih sprememb pri izračunu revalori
zacijskih prihodkov še nekaj nejas
nosti, vendar računamo, da se bo 
izguba gibala v okviru predvidene, ki 
smo jih napovedali že po devetih me
secih (11 milijard dinarjev op.p.). Več 
kot polovico izgube bomo pokrili z 
lastnimi prihodki, predvsem z revalo
rizacijskimi, ki sledijo iz novega obra
čunskega sistema, deloma pa z ne
povratnimi sredstvi oziroma z dolgo
ročnimi sredstvi oziroma z dolgoro
čnimi kreditnimi aranžmani. Za pokri
vanje izgube iz tujih virov pa smo se 
angažirali pri vseh poslovnih partner
jih, naleteli smo na pozitiven odziv, 
pripravljeni so nam izločiti del sreds
tev iz rezervnih skladov, pod enakimi 
pogoji kot jih vplačujejo vanj in sma
tramo, da bo to delni vir pokrivanja iz
gube s pomočjo kreditnih aranžma
jev. Ocenjujemo, da bomo lahko 30 
odstotkov izgube pokrili z nepovrat
nimi sredstvi in sicer iz sredstev last
nega poslovnega sklada in s sozdo- 
vimi nepovratnimi sredstvi. Tako raču
namo, da bo izguba v vsakem primeru 
pokrita pred izplačilom osebnih do
hodkov 18. marca.«

»Zadnje spremembe obračunske
ga sistema vam torej gredo na 
roko?«

»Zaradi velikih nalog imamo seve
da velike revalorizacijske prihodke, 
vendar pa so naš problem predvsem 
likvidnostna sredstva, v konstrukciji 
pokrivanja izgube je nekaj nepovrat
nih sredstev in dolgoročnih kreditov, 
kar je kvaliteta, toda čeprav je v knji
govodskem smislu konstrukcija zapr
ta, potrebujemo svež dotok kvalitet
nih finančnih sredstev, da bi dolgo
ročno finančno usposobili Telema- 
tiko.«

»Kolikšen je zdaj delež lastnih 
sredstev, pred kratkim ste govorili 
o 10 odstotkih?«

»Knjigovodsko je celo padel pod 
10 odstotkov, kar se odraža v finanč
nih stroških oziroma v poslovnem re
zultatu. Obresti so lani znašale 22 mi
lijard dinarjev, kar pomeni, da smo 
zanje izločili 25 odstotkov celotnega 
prihodka.Na Zahodu izločajo največ 
5 odstotkov, običajno pa 2 do 3 odsto
tke, verjetno v Jugoslaviji lahko ak
ceptiramo 10 odstotkov, več kot 20 
odstotno pa je seveda preveliko bre
me za poslovni rezultat.«

»Ali drži trditev, da v Telematiki 
dve tretjini izgube izvira iz preza
poslenosti?«

»Mislim, da je to pretirana ocena. 
Bruto osebni dohodki znašajo pri
bližno 16 milijard dinarjev, če sma
tramo, da je prezaposlenost 20 ods
totna, to v poslovnem rezultatu lan
skega leta predstavlja 3,2 milijarde

dinarjev. Prezaposlenost je eden od 
razlogov izgube, ni pa izključni.«

»Ni tore/ tako velik?«
»Mislim, da je največ četrtinski.«
»Na skupnosti za zaposlovanje 

pravijo, da presežke delavcev dos
lej niste reševali sistematično?«

»Smo bili sistematični ali ne, to je 
vselej lahko teoretično vprašanje. 
Sprejeli smo sklepe o ustavitvi zapos
lovanja, o prezaposlenosti, mislim, da 
je to pozitiven pristop, da na problem 
gledamo strokovno. Lani smo uspeli 
število delavcev zmanjšati za 400, v 
kooperacijskem dogovoru smo jih še 
50 prezaposlili v Iskro ERO, trenutno 
je v Telematiki zaposlenih 3.980 ljudi, 
v bistvu pa za programe Telematike 
dela 3.930 ljudi. Marca lani pa je bilo 
zaposlenih 4.410 ljudi.

Po letošnji projekciji se bo število 
zaposlenih zmanjšalo na 3.200, ugo
tovili smo presežke na programih, 
hkrati pa tudi v režijskih službah. 200 
do 220 delavcev bomo lahko rešili s 
predupokojitvami, 100 do 200 s pre
razporeditvami v druga podjetja, s 
katerimi bomo sklepali samoupravne 
sporazume. Odgovor imamo za 300 
do 400 ljudi, za vse torej žal še ne. 
Verjetno bo tekom leta z naravno fluk- 
tuacijo odšlo nekaj delavcev, raču
namo, da od 100,150.«

»Kakšna je bila fluktuacija lani?«
»Firmo je zapustilo 600 ljudi, vzeli 

smo 200 novih, zaposlili smo vse šti
pendiste. Tudi po visoko strokovnem 
kadru negativnega predznaka ni bilo, 
priznati pa moramo, da so odšli rutini
rani strokovnjaki, ki imajo znanje, 
prišli pa začetniki. Nekaj smo torej iz
gubili na udarni moči tega kadra, 
vendar ne kritično, uspeli smo ob
držati jedra razvojnih skupin, na kate
rih sloni sanacija.«

»Kako nagrajujete strokovnjake, 
po Kranju se širijo govorice, da 
imajo zelo dobre plače?«

»Povprečni osebni dohodki so pri 
nas nizki, pod ravnijo kranjske občine 
in pod slovenskim industrijskim pov
prečjem, predvsem glede na našo 
kvalifikacijsko sestavo, ki narekuje 
višje. Zastavlja se seveda vprašanje, 
ali mora podjetje v izgubi delavce na
grajevati z minimalnimi osebnimi do
hodki, smatram, da bi nas to privedlo 
do razsula, odliv visokega strokov
nega kadra bi omajal vse razvojne 
projekte, vso tehniško podporo, kar 
velja tudi za poslovni kader, za 
strokovni kader na področju tržeja. 
Obstoj celotnega kolektiva bi postal 
vprašljiv. Zato smo se glede na po
trebe sanacije odločili za diferenciran 
pristop k osebnim dohodkom, pos
pešeno nagrajujemo vse tiste, ki so 
za sanacijo pomembni. Najbolj kri
tičen je programerski kader, ki zlahka 
najde zaposlitev, drugod ima od 20 
do 50 odstotkov višji osebni dohodek, 
zato je seveda prišlo do odhodov. Če 
govorimo o realni ekonomiji, o tržnih

odnosih, moramo tudi priznati, da ima 
kader tržno ceno, temu se moramo 
prilagajati, saj je Telematiki neob- 
hodno potreben.«

»Držite pri nagrajevanju teh stro
kovnjakov korak s kranjskimi firma
mi?«

»Približno, vendar pa to ni profil za 
kranjsko industrijo, najbolj ga potre
buje Delta, pa novi Intertrade center v 
Ljubljani ter seveda firme, ki se an
gažirajo na področju informatike. Teh 
strokovnjakov nam manjka, nove 
težko dobimo, zato imamo in bomo 
nadaljevali z dodatnim nagrajevan
jem znanja. Gre za aplikativne raz
vojne naloge na posameznih, že 
sklenjenih poslih, če jih želimo realizi
rati, moramo te ljudi v bistvu dodatno 
obremeniti, za dodatne naloge iz
plačevati dodatni osebni dohodek. 
Smatram, da je ekonomsko popol
noma upravičeno, gre pa seveda za 
strokovnjake, ki jim te naloge lahko 
zaupamo in verjamemo, da bodo 
uresničene.«

»Kakšen je letošnji gospodarski 
načrt, po posameznih skupinah 
izdelkov, posebej me seveda za
nima Blejska Dobrava?«

»Osnovne elemente imamo, fizič
ne in kazalce zaposlenosti, doho
dkovni izračun pa še ni v celoti nare
jen, zaključevanje finančnega načrta 
je povezano s pokrivanjem izgube in 
sanacijskim programom sploh, ven
dar pa mislim, da dolgo ne bomo več 
kasnili. Načrtujemo 10 odstotno po
večanje obega proizvodnje, sanacije 
torej ne gradimo na golem krčenju 
programov in zaposlenosti, res pa je, 
da prihaja na programih do velikih 
strukturalnih sprememb. Proizvodnjo 
terminalov povečujemo za 25 odsto
tkov, v tem programu je nosilni izde
lek telefonski aparat, pri njem kljub 
znakom recesije na jugoslovanskem 
trgu še vedno zadržujemo svojo 
konkurenčno pozicijo, takšno prog
nozo pa nam omogoča tudi izvoz, 
predvsem naročila v Turčiji. V dru
gem polletju pa se bo začela proiz
vodnja Jalen, javnih telefonskih go
vorilnic, naš lastni izdelek, ki bo 
nadomestil licenčnega. Na programu 
Iskra 2000 načrtujemo 35 odstotno 
povečanje proizvodnje, gre torej za 
kvaliteten skok, vendar pa obseg še 
ne bo optimalen, v prihodnjih letih ga 
bomo morali še povečati, da bo pro
gram postal pozitiven. Za 30 do 40 
odstotkov pa se bo zmanjšala proiz
vodnja javnih telefonskih central Me- 
taconta.«

»Ker ste se v Telematiki od 
proizvodnega zasukali k tržnemu 
principu poslovanja, je to verjetno 
posledica naročil?«

»Seveda, zaradi tehnološkega za
ostajanja naročila rapidno upajo, v 
bistvu novih pogodb ni več, le razši
ritve. Na programu velikih sistemov 
izpad delno kompenziramo z agre

sivnejšo prodajo central Iskra 1000, 
to so naše izvedenke, ki temelje na 
znanju Metaoonte, vendar ga v celoti 
ne moremo nadomestiti, ne v izvozu, 
ne na domačem trgu. V ATC tako 
nastajajo največji, najbolj akutni pre
sežki delavcev.«

»Ter seveda na Blejski Dobra
vi?«

»Tam se proizvodnja glede na lan
sko leto bistveno ne zmanjšuje, saj 
gre za dvojno situacijo. Ob enakem 
številu zaposlenih se bistveno po
večuje tisti del proizvodnje, ki izdeluje 
interna napajanja, podproizvod za 
proizvodnjo central Iskra 2000. Raču
namo, da bomo optimizirali delo te 
ekipe in naredili polovico več kot lani. 
Drugi del proizvodnje, ki je vezan na 
elektromehanske Crossbar sisteme, 
pa je trenutno zaposlen, v Iranu smo 
uspeli dobiti naročilo v vrednosti 3 mi
lijonov dolarjev, kar bo za šest mese
cev zaposlilo sicer zelo kritično proiz
vodnjo. Problem je torej nekoliko 
odložen, lažje se bomo pripravili na 
prezaposlitev delavcev, kar pa ne 
pomeni, da ne bomo že zdaj reševali 
presežke v režiji.«

»Ukinili ste tozde, kakšne učin
ke pričakujete?«

»Sledili smo več ciljev, predvsem 
pa večjo tržno naravnanost. Ohranili 
smo seveda osnovne programe in 
poslovno odgovornost zanje, toda to 
niso več le proizvodne enote, temveč 
sprejemanje tudi poslovne naloge v 
okviru enovite delovne organizacije. 
Podjetniški cilji posameznega tozda 
se namreč na ravni delovne organi
zacije lahko pokažejo kot neeko
nomski ali pa nedolgoročni. Imeli smo 
veliko dokazovanja, dohodkovne med- 
f aktu me odnose, interna proizvodnja 
je generirala celoten obračun, sprem
ljanje bilanc je bilo izredno komplici
rano, preveč ljudi je bilo angažiranih 
za zbiranje nekih formalnih podatkov, 
ne pa za spremljanje vsebine. Nad
zor nad stroški bo večji, nad učinkovi
tostjo pretočnih časov, zalogami, v 
celoti bo skrb za ekonomiko večja, 
kadrovanje pa seveda prožnejše, in
formacije bodo hitrejše. Predvsem pa 
bo ocena celotnih kalkulacij kvalitet
nejša, dohodkovnih odnosov v pod
jetju, kar bo zanesljivo objektivneje 
pokazalo celotni rezultat, soočen s 
trgom, ne pa neke notranje odnose, ki 
so v bistvu doslej dostikrat zameglili 
realno sliko, tudi akumulativnosti in
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rijaviti v začetku marca
*9ube na posameznih programih.« »Je v zvezi s tem vodstvena 
**ipa doživela spremembe?«

* Sprememb je bilo precej, nekaj ob 
j°'letju, zadnje januarja, deloma tudi 
laradi reorganizacije. Zadnja je mag. 
?°ian Hladnik, ki je prevzel skupno 
^javnost, dr. Brane Popovič pa vo- 
We velikih komutacijskih sistemov 

Cj. Smatram, da je formirana.« 
“Ukinitev tozdov pa vam ne gre 

na roko pri prijavi naložbe?«
> “Zastavi se načelno vprašanje, je 
tematika sposobna investirati ali 

t 6' če interpretiramo zakonodajo, po- 
ni. Toda, poglejmo drugo plat, in- 

=sticija je del tehnološkega prestruk- 
T^anja, ne gre zgolj za nadomešča
li6 tehnološko zastarelega programa, 
«riveč tudi za tehnološko navezavo,
:a naslonitev na sodobno tehnologi- 

S tega vidika je investicija potreb- 
'n upravičena, sicer pa, investicij- 
odločitev je padla že leta 1983, 

La[adi odlaganja se pojavlja v vse 
I °l) ostri luči. Mislim, da jo bomo tudi 
“ftnalno upravičili, čeprav težko, z 
n!n|malnimi pogoji,-

“Naložbo ste zdaj zmanjšali, 
‘'Kaj?«
.“Prvotno je bila zasnovana z 
.^ko globino osvajanja posamez- 
t iri elementov, komponent, sma- 

arho, da zaradi postopnega na
meščanja oziroma prodaje no- 
Isistemov ni umestno v prvi fazi 
nstalirati vseh kapacitet, v prvi fazi 
Ihn rijamo s proizvodnjo 50 do 

tisoč ekvivalentnih linij, kar ne

opravičuje celotne globine osva
janja. Seveda pa to ne pomeni, da 
ga ne bomo nadaljevali v prihodnjih 
letih, prodaja bo ekonomsko opra
vičevala nadaljnjo globino osvajan
ja, tako da se bomo v končni kon
sekvenci približali prvotnemu ob
segu.«

»Kaj vsebinsko to pomeni?«
»V investiciji ohranjamo celotno 

softvvearsko proizvodnjo v prvotni 
obliki, se pravi celotno projektivno, 
programiranje, aplikacije za posa
mezne kupce oziroma trge, znižu
jemo pa globino hardvvearskega 
osvajanja, se pravi fizične proiz
vodnje za ta sistem, vendar ohran
jamo instalirane zmogljivosti tiska
nih vezij, vtičnih enot in jih usmer
jamo na osvajanje posameznih 
komponent.

»Kolikšna bo vrednost nalož
be?«

»Predpogoj je bil tudi, da ponov
no začenjamo celotne investicijske 
procedure, da torej znesek ostane 
enak. Eskalirana vrednost investici
je, ki je bazirala na cenah leta 1986, 
je znašala 41 milijard dinarjev. 
Začenjamo z investicijskim zne
skom 23 milijard dinarjev na osnovi 
januarskih Cen, smatram, da jo 
bomo konec letošnjega leta zakl
jučili z vrednostjo 41 milijard.«

»Gorenjska banka je že dala 
pozitiven odgovor, kaj pa Gos
podarska banka Ljubljana?«

»Glede nato, da se je konzorcij 
bank, ki se je sestal pred štirinajs
timi dnevi, strinjal z naložbo, raču
namo, da bo tudi izvršilni odbor 
Gospodarske banke, ki se bo pred
vidoma sestal 25. februarja, sprejel 
pozitiven sklep. Kar zadeva proce
duro, je v tej zadji fazi postavljen os
ter tempo, zaenkrat teče v redu in 
računamo, da bomo lahko investi
cijo prijavili v začetku marca.«

»Gospodarska banka je baje 
soglasje pogojevala s tem, da 
naj riziko prevzame gorenjska 
banka?«

»Telematika je komitent obeh, 
devizno poslujemo preko Gospo
darske banke, ki je upravičeno zah
tevala finančno usposobitev Tele- 
matike, tako govore tudi ekonomski 
razlogi, tako mislimo tudi mi. Sma
tramo, daje tudi v republiki zdaj več 
pripravljenosti za dolgoročno sani
ranje Telematike, lahko rečem, da 
le dozoreva to spoznanje.«

»Dileme glede izbire partner
ja, Alcatela ali Siemensa, pa se 
še niso polegle?«

»Pogodbe so bile podpisane leta 
1983, razlogi, da celotna procedu
ra ni bila speljana, so notranji in zu
nanji. V tem času se je v svetu pri 
pregrupiranju multinacionalk na po
dročju telekomunikacij marsikaj 
zgodilo, naš bivši partner je prešel 
v sklop večjega sistema, vsa manj
ša podjetja se na nek način nave
zujejo na večja, bodisi preko kapita

la, tržne ali razvojne funkcije. Pre
veriti smo želeli, če Alcatel stoji za 
pogodbo, pa tudi poglobiti odnose s 
to hišo. Dolgoročna razvojna in trž
na pozicija Telematike bo seveda 
boljša, če ne bomo povezani le li
cenčno. Zagotovitve gredo v tej 
smeri, predvsem pa je bila odloči
tev glede izbora sistema ponovno 
potrjena, vse elemente smo temelji
to pretehtali, pri nas dilem ni več, 
skrajni čas pa je, da investicijo 
uresničimo, saj bomo sicer izgubili 
pozicije, ki jih še imamo. Ne more
mo vendar nenehno odpirati dile
me, odgovornost je prevelika, ne le 
na ravni delovne organizacije, tudi 
sozda.«

»Če vas prav razumem, sode
lovanje z Alcatelom v bodoče ne 
bo goli nakup licence?«

»Sovlaganje je bilo predvideno 
že na samem začetku, želimo kvali
teten vložek partnerja, potem pa 
tudi potrditev, da postajamo del 
njegovega planskega sistema in 
tako dobimo tudi pomembnejšo 
tržno funkcijo, da smo lahko vklju
čeni v njegov razvoj, priključeni na 
njegove razvojne dosežke.«

»Ali že lahko poveste, kolikšen 
bo kapitalni vložek Alcatela?«

»V tem trenutku pogajanja že po
tekajo, tudi pravno stvari še niso do
ločene, saj bo vlaganje postopno. 
Ko bodo pogajanja končana, bom 
lahko povedal, m korektno, da bi 
prej objavljali takšne informacije.«

širitev gospodarskega sodelovanja s Poljsko
torek, 23. februarja, je v Iskro Telema- 

J0 prispela poljska delegacija, ki jo je vodil 
iadyslaw Gvviazda, minister za gospodar- 

K° sodelovanje s tujino. V razgovorih so 
»ostje izrazili velik interes za nadaljno širi- 
;v gospodarskega sodelovanja, ki je bilo 
6 doslej vzorno.
Leta 1972 je Iskra ustanovila svoje predstav- 
stvo v Varšavi. Dotedanje posamične prodaj- 

® aktivnosti in plasmaje na Poljskem je nam- 
(j i sklenila zasnovati in razviti sistematično in 
^goročno. Podpisane so dolgoletne koopera- 

iske pogodbe o proizvodnji in poslovno- 
r'ničnem sodelovanju zlasti na področjih, kot 

d e|ementi za elektroniko in radiokasetofoni (s 
I Unitra), barvni televizorji (Polkolor), avtoe- 
ii„. a (Polmot) in električna ročna orodja 
Ner-Vis).

Vfednost izpolnjenih pogodb je lani znašal 20 
nil|jonov dolarjev. Poslovno-tehnično sodelo- 
tariie in proizvodna kooperacija narekujeta 

sno povezavo tudi pri načrtovanju in izdelavi 
Pecialne opreme in orodij, kar povzroča stalno 
ast vrednosti izmenjave. Za leto 1988 je sklen- 
nih že za 25 milijonov dolarjev poslov. 

n delu so se med Iskraši in poljskimi part- 
kierii stkale pristne prijateljske in strokovne vezi, 
j ®0 'udi eden izmed razlogov, da se obseg so- 
stovanja vse od leta 1982 povečuje za okrog 

/o letno. Seveda pa ga je možno razširiti na 
e°Va področja, kot so elektrooptika, sesalne 
J0'e, računalništvo in še posebej digitalna te- 

Onija. Pravkar potekajo razgovori s poljskim 
osvajalcem ZVVUT o možnosti prenosa teh-

I 9, 7. marec 1988

nologije za izdelavo najsodobnejše digitalne te- cestnega in železniškega prometa, pri čemer 
lefonske centrale sistema Sl 2000. Iskra lahko ima bogate izkušnje.
nudi tudi znanje in izdelke za avtomatizacijo Kazimir Mohar

Poljska delegacija v Iskri Telematiki (foto: Dean Dubokovič)

3. stran
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Sprejet osnutek akcijskega programa 
za strateško opredelitev (nov proizvod)

2
5

Ju;
no!

Dne, 25. 2. 1988 se je sestal Po
dročni kolegij za RRD SOZD. Seja — 
vodil jo je član Poslovodnega odbora 
SOZD Rado Faleskini — je bila tokrat 
v DO Iskra Elementi, Polprevodniki v 
Trbovljah. Gostitelj, direktor Adi Peitl, 
je udeležencem predstavil problema
tiko v zvezi z njihovim programom 
proizvodnje in organiziranost RR de
javnosti, ki je tesno povezana z reše
vanjem vprašanj usmeritve razvoja te 
TOZD, ki bo čez nekaj let slavila tride
setletnico ustanovitve in je izvozno 
usmerjena. Vodja RR dejavnosti Franc 
Beravs pa je udeležencem razkazal 
proizvodnjo, ki dela v dveh izmenah 
m jo nenehno izpopolnjujejo. Izkazalo 
se je, da bo prej, ali slej potrebno rešiti 
načeto vprašanje, kako naj DO in 
SOZD v našem okolju učinkovito 
pomagata TOZD pri prodoru med 
največje dobavitelje v zahodni Ev
ropi.

V plodni razpravi je bilo načeto še 
precej drugih življenjsko važnih vpra
šanj za TOZD Polprevodniki: investi
cije, zaposlovanje, uvoz, tehnologija, 
sodelovanje z zunanjimi raziskoval
nimi organizacijami, povečanje proiz
vodnje, režijski stroški, vpliv inflacije, 
večizmensko delo, kooperacije z ino
zemskimi podjetji, cene, kadri, kapi
tal, vloga DO skupnega pomena v 
SOZD in dr.

V drugi točki dnevnega reda je 
kolegij potrdil zapisane sldepe s pre
jšnjih sej, v tretji pa je član PO SOZD 
Rado Faleskini predstavil priprave na 
sprejem akcijskega programa za 
strateško opredelitev NOV PROIZ
VOD. S to usmeritvijo naj bi naše DO 
zasledovale cilj, da se na podlagi 
pospešenega uvajanja novih proiz
vodov in zmanjševanja reprodukcij
skih stroškov pri obstoječih proizvo
dih, začno približevati evropskemu 
povprečju v svojih dejavnostih. Pri 
tem bi primerjali tri najpomembnejše 
parametre:

— v vsaki DO mora obseg prodaje

(CP) na delavca v letu 1990 preseči 
50% povprečnega obsega prodaje v 
zahodno-evropskih firmah, ki delajo 
na enakih programih

— cenovni razred proizvodov vsa
ke DO mora leta 1990 preseči 80% 
povprečne zahodnoevrospke cene 
enakovrstnih proizvodov

— reprodukcijski časi v Iskrinih 
DO se morajo v letu 1990 zmanjšati 
pod 150% povprečnih reprodukcij
skih časov za iste proizvode v za
hodni Evropi. Pri reprodukcijskih ča
sih opazujemo naštetih šest najvaž
nejših časov, od ideje za nov pro
izvod, do časa vseh obdelav na 
strojih.

Za doseganje postavljenega cilja 
bi morala vsaka Iskrina DO oblikovati 
svojo, svojemu programu proizvodn
je, svojim trgom in svojim razpoložlji
vim tehnološkim virom prilagojeno 
politiko inovativnega poslovanja. Po
sebno pozornost pa bi morala posve
titi metodam dela, odpravljanju ozkih 
grl in vzpostavljanju najustreznejših 
notranjih povezav.

Za vse to je predvidenih 6 skupin 
aktivnosti, od tradicionalnega Iskri
nega inovacijskega posvetovanja, to
krat na glavno temo NOV PROIZVOD 
pa do spremembe samoupravnih 
aktov o spodbujanju inovacijskih pro
cesov.

Predvideno je tudi urejanje uspeš
nosti posamezne DO na podlagi 
spremljanja in objavljanja časovnih 
serij 6 skupin podatkov, od podatkov 
o RR nalogah pa do podatkov o 
ekonomičnosti celotnega programa 
proizvodnje. Smisel strateške usme
ritve NOV PROIZVOD je poboljšanje 
gospodarskega položaja posamezne 
TOZD, oz. DO in s tem Iskre kot 
celote.

V živahni in temeljiti razpravi je 
kolegij razrešil več vprašanj, ki se 
zastavljajo ob uvedbi tako zahtevne 
in obširne naloge. Predvsem se je

treba zavedati, da ima Iskra na 
tržiščih premalo novih proizvodov, 
čeprav jih imamo precej razvitih. 
Vzrok je pogosto v pomanjkanju pra
vih kadrov na pravih mestih pa tudi 
investicijskih sredstev in dr. Popol
noma jasno je tudi, da se morajo v te 
akcije vključiti vse strokovne službe 
in vsi vodilni, od TOZD prek DO do 
SOZD s tem, da predloge akcij še do
polnijo, jih sprejmejo za svoje m izva
jajo pod odgovorno koordinacijo di
rektorjev TOZD, KPO DO, KPO SOZD 
in kolegija glavnih direktorjev DO. Le 
tako se Iskra lahko izogne še večjim 
izgubam v prihodnjem letu in le tako 
lahko pričakuje tudi podporo širše 
družbene skupnosti pri finančnem 
ozdravljenju in obnovi proizvodnje 
izgubarjev in tistih, ki poslujejo na ro
bu rentabilnosti.

Sprejetje bil sklep, da člani kolegija 
lahko še pisno sporočijo morebitne 
dopolnitve in spremembe, tako uskla
jen akcijski program NOV PROIZ
VOD pa predložimo v obravnavo in 
sprejem še drugim Področnim kolegi
jem SOZD.

V četrti točki dnevnega reda je 
kolegij obravnaval informacijo o ko
ordiniranju in vključevanju Iskre v
Zvezni tehnološki sklad ter sklepal o 
nadaljnjih akcijah. V uradnem listu je 
bilo objavljenih 6 Iskrinih programov, 
ki jih je prijavilo 5 Iskrinih organizacij 
— Kibernetika, Avtomatika, Elementi, 
Center za elektrooptiko in Mikroelek
tronika — v okviru projekta Elektro
nika in optoelektronika prihodnosti. K 
vsakemu od teh razvojno-eksperi- 
mentalnih programov je Inštitut J. Ste
fan prijavil komplementarne funda- 
mentalno-aplikativne raziskave. Po
leg že prijavljenih je v pripravi še 12 
tem, katerih pobudnice so Iskra—Ki
bernetika, Telematika, Delta in Avto
matika.

Ugotovljeno je bilo, da se na ta raz
pis lahko prijavijo le registrirane razi
skovalne organizacije, ki pa morajo 
izpolnjevati določene pogoje in, da 
zato ne bo mogoče ustreči želji neka
terih DO, naj SOZD prevzame funkci
jo koordinatorja za nekatere projekte, 
saj na ravni SOZD nimamo več RO, 
kar je menda edinstven primer v Ju
goslaviji na področju elektroindustri
je. Morda bi zadevo rešili analogno, 
kot so jo rešiliv DO IEZE, vendar bi še 
vedno ostalo odprto vprašanje zapos
litve koordinatorjev, vir srestev za po
loge in administrativne pomoči. O tem 
se bo treba odločiti, če se bo izkazalo, 
da je sklad res namenjen le tistim ve
likim OZD, ki imajo organizirane cen
tralne RO na ravni SOZD.

Sklenjeno je bilo, da bodo koordi- 
natorstvo prevzele tiste DO, ki so 
predlagale projekte, oz. naj naše DO 
sporazumno določajo koordinatorje 
izmed sebe, udeležbo pa je potrebno 
razširiti še na druge DO.

V peti točki je kolegij obravnaval 
vprašanje metodologije Frascati, ki jo 
v Iskri uporabljamo že vrsto let pri 
planiranju in zasledovanju storitev za 
RRD. Sklenjeno je bilo, da je treba to 
metodologijo bolj dosledno uporabl
jati pa tudi, da je pri planiranju RRD 
potrebno upoštevati določila SaS o 
temeljih 5-ietnega plana SOZD za 
obdobje 1986—1990. V tem smislu je 
treba popraviti vsa večja odstopanja, 
člani kolegija pa naj tudi poskrbijo, da 
bodo DO sprejele vsebinski plan 
(plan RR nalog) za leto 1988 in ga 
dostavile R. Faleskiniju.

Iz poročila o združenih sredstvih za

Obiski sejmov
Tudi v letošnjem letu organiziramo letalski prevoz 
za obisk naslednjih sejmov:
LEIPZIG — pomladanski sejem od 13. do 19. 3. 
HANNOVER - Cebit od 16. do 23. 3. 
HANNOVER — Industrijski sejem od 20. do 27.4,

Cena poleta na osebo (povratna) znaša:
LEPZIG 500.000 din
HANNOVER « 500.000 din

Dnevne polete bomo zagotovili le pod pogojem, da 
bo za posamezen let prijavljenih najmanj 5 pot
nikov.
Odhodi z letališča Brnik bodo zjutraj praviloma ob 
6.30, odhodi iz Leipziga, oz. Hannovra pa med 18. in 
19.

Vse podrobnejše informacije dobite pri Maji Černe 
tel.: 061 213-213, inf. 31 -54, ali 061 222-105, kjer si 
tudi rezervirate prostor v letalu.

strateške razvojne programe SOZ^ Dih
je bilo razvidno, da je Odbor za raZ’ 
vojni program in raziskovalno dejav; 
nost SOZD v času od I. - XII. 198' 
odobril 21 pogodb še iz leta 1986. 
znesku 141 mio din in 89 pogodb i‘
leta 1987 v znesku 3.867 mio dir 
zaključil pa je pogodb iz leta 1987' 
znesku 832 mio din. Brez obveznos" 
vračila je bilo porabljenih 123 mio dir 
z obveznostjo vračila pa 1.975 rnd 
din. Stanje nevplačanih sredstev oj 
TOZD iz 17 DO na osnovi izdanj 
obremenilnic je bilo 2.185 mio din, 
kaže na izredno poslabšano finančnv 
disciplino.

Sklenjeno je bilo, da se člani koleg1' 
ja v svojih DO dogovorijo za čimpr6' 
jšnjo združitev še nevplačanih sredS" 
tev ter premislijo, ali ne bi v Iskri uve* 
nevračljivost ZS za SOZD, podobo0 
kot je to urejeno v svetu in pri nas, n- P. 
v Raziskovalni skupnosti Slovenije,' 
Zveznem tehnološkem fondu in P° 
nekaterih sorodnih sistemih, n. pr. v p 
Niš in v Energoinvestu.

Kolegij je tudi vzel na znanje p0" 
ročilo mag. Trpina o rezultatu usklfr 
jevanja letnega programa SOZD z« 
leto 1988, zlasti o tem, naj se zmanjs” ^ 
število RR nalog, naj se začne uvaja" ^ 
interesno združevanje ZS za SR" cp 
naj se večji del sredstev dodeli nepO' 
vratno, naj se uvedejo RR projekti o» 
ravni SOZD, naj se v letu 1988 doloj 
večje združevanje — 1,8% celotnebj 
prihodka in, da lahko pričakujemo 5° 
nekaj pripomb.

Sprejeto je bilo opozorilo vsem d" 
vajalnim RO, da je treba pohiteti * 
zaključevanjem RR nalog, ki jim je p°' 
tekel pogodbeni rok, sicer bomo p"6' 
dlagali Odboru storno vseh tistih p°' 
godb, ki ne bodo imele utemeljenega
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opravičila za zamudo.
V 8. točki je kolegij odobril dodati11

projekt DO IKM »Pospešeno p<B'• -............ • • • rjXninskušanje življenjske dobe elektrk 
rotacijskih strojev«, vendar le pod p0' 
gojem, da bodo DO — uporabnic« 
zanj interesno združile sredstva. ™ 
drugi strani pa je kolegij naložil us- 
treznim programskim svetom SOZb- 
naj obravnavajo in uskladijo predpf°' 
jekt SOZD »Teleinformatika« in P,B' 
dlagal Odboru, da odobri zanj 10U 
mio din nepovratno z ZS za SP". 
Kolegij je vzel na znanje informacij 
R. Faleskinija, da bo KPO SOZD» 
dogovoru z IS SRS predložil na P°' 
doben način še 3 predprojekte, ki b« 
bodo predvidevali le sanacije do
ločenih skupin naših DO, ampak tu® 
njihov nadaljnji razvoj.

V 9. točki je kolegij sprejel na znat1: 
je vnovično opozorilo, da morajo v5i 
Iskraši, ki potujejo v ZDA, tamkzl 
upoštevati pravila, ki veljajo za Prej 
nos znanja, oz. dokumentacije, matO" 
rialov, sestavnih delov ipd. Prav tak" 
je vprašljivo, zakaj je dovolj interes« 
za opravljanje RR del v ZDA, ni P* 
dovolj prijavljenih v Tehnološken1 
centru v Santa Clari, ZDA.

Člani kolegija bodo poskrbeli za 
zadostne prijave za Inovacijske na
grade Iskre, za prijave na SBK, oz.za 
uskladitev z njimi in za prijavo za Isk
rine nagrade.

Kolegij ni podprl vloge IKM 
spremembo pogojev vračila in na
domestila ZS za SRP po že sklenje® 
pogodbi za RR nalogo »Razvoj tehno
logije površinske montaže elektron-
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skih vezij«, ker bodo uporabnice re
zultatov DO — proizvajalke izdelke
v SMD tehnologiji, znane.

Vladimir Herši"
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Za nerazvite vse višji prispevki
Zaradi nenormalnega povečevanja prispevkov za nerazvita območja v 

Jugoslaviji, zaradi vse višjih prispevkov za samoupravne interesne skup
nosti in družbene dejavnosti si Iskra Commerce lani ni zagotovila nobe
nih sredstev za razširjeno reprodukcijo. Prispevke je morala pokrivati iz 
Ustvarjene akumulacije preteklega obdobja.

Preden pogledamo Iskrine tržne 
6zultate v minulem letu ter gospo- 
oarjenje Iskre Commerce kotjskri- 

tržne organizacije — zapis smo 
lazdelili na dva dela — ne bo odveč 
aekaj splošnih podatkov o gospo- 
aarienju v letu 1987, v letu, za kate
ra mnogi pravijo, da bi ga bilo 
'6ba čimprej pozabiti...
Zaradi vse slabših pogojev gos- 

jjdarjenja kar polovica industrij
ah panog v Jugoslaviji ni dosegla 
'avni iz leta 1986, obseg industrij- 
,Ke proizvodnje v Sloveniji se je ce-

Zmanjšal, zmanjšali sta se tudi 
^oduktivnost in devizne rezerve, 
Preskrbljenost z repromateriali je 

izredno slaba, oplahnela pa so 
.“di naročila na domačem in tujem 
;9u, k vsemu temu pa sta se pri- 
”ružila še neplačevanje računov in 
P0rhanjkanje obratnih sredstev. 
P^ebni dohodki so bili kljub izred
nemu porastu realno nižji kot leto

, ieveda bi lahko naštevali še 
®'evilne vzroke in njihove posledi
ce, nedvomno pa so novembrski 
:krepi pahnili velik del najpropul- 
^bejših delov slovenskega gos- 
C°darstva v absurden položaj. Pri 
sem tem se je obremenitev sio
nskega gospodarstva za manj 

l”Zvite v zadnjem obdobju podvoji- 
novembrski cenovni premiki 

Ca so skoraj izničili lanskoletno 
jjhJmulacijo slovenskega gospo-

Jn v takšnih gospodarskih pogo- 
!n Smo lani poslovali tudi v Iskri, v 
:seh njenih temeljnih in delovnih 
:r9anizacijah, tudi v Iskri Commer- 
Ie- Ro posameznih tržnih področjih 
u dejavnostih v IC-ju so bili pro- 
l ®mi sicer različni, povsod pa so 

111 Se kako prisotni.

Občutno zmanjševanje 
hpne moči 
v Jugoslaviji
I jugoslovanskem tržišču se je 
"Kra srečevala lani z zelo spre- 
nijivimi pogoji gospodarjenja, s 

‘a|nimi posegi na tržišče, z zamrz- 
Dnr.ami cen 'n investicij ter nestalno 
putiko osebnih dohodkov, torej do 
aše kupne moči. Kljub vsemu te- 
nuje Iskra lani prodala na jugoslo- 

: adskem tržišču za skoraj 60 mili- 
V|d dinarjev. To je za 6% več kot so 
JC-ju načrtovali in kar za 88% več 

leto poprej. Seveda je ta slednji 
Jjstotek v najtesnejši odvisnosti od 
:ls|ih cen in ne toliko od povečane- 
jrCbsega prodaje. Ob tem je treba 
»koj poudariti, da negativnih poja
vna jugoslovanskem tržišču Isk- 
a Pfoizvodnja ni občutila v tolikšni 

a!=n zaradi bistveno povečane 
. itivnosti lastne predstavniške in 
"Bovške mreže.

^pešni

119 razvitem zahodu
načrtovanega konvertibilne- 

izvoza v višini 123,5 milijonov
~Ci'r i/-\ 1 — r-" '-1' - " V -*■ -

meznih državah smo najbolj us
pešno tržili v Veliki Britaniji, Italiji, 
Španiji in Grčiji, slabše pa v ZR 
Nemčiji, Avstriji in Švici. Najboljše 
rezultate sta dosegli delovni orga
nizaciji Kondenzatorji in Rotoma- 
tika, izvoznega plana pa niso reali
zirale CEO, Elektrozveze, Delta, 
Avtomatika in Merilna elektronika.

Plačilna
nesposobnost DVR

Izvozna obveznost Tržnega po
dročja DVR v Iskri Commerce je 
znašala lani 66,4 milijone dolarjev, 
realiziranih pa je bilo le 52,4 milijo
ne dolarjev. Seveda si lahko odsto
tke o izpadu hitro izračuna, pri 
vsem tem pa je bil naš lanski izvoz 
v dežele v razvoju celo nižji kot leto 
prej.

Zmanjšanje izvoza je predvsem 
posledica izredno zaostrenih ta
mkajšnjih pogojev gospodarjenja, 
še poseben problem pa je plačilna 
nesposobnost teh dežel.

Kljub temu pa so nekatere Iskri
ne delovne organizacije kar dobro, 
če ne kar odlično prodajale v ta del 
sveta: Kondenzatorji so izvozni 
plan uresničili 176%, Elektromotorji 
153%, Avtoelekthka 127% in Kiber
netika 113%. Največje negativno 
odstopanje od letnega plana sta 
imela Tefematika z 62% in Elek
trozveze z 21 %.

Upadanje kupne moči v deželah 
v razvoju potrjuje tudi razmerje 
med komercialnimi posojili in red
nim izvozom: lani je bilo 80:20, leto 
prej pa 54:46.

Vse bolj
zastareli tudi v SEV

Izvozna številka v minulem letu 
za Tržno področje SEV je bila 
nekaj čez 123 milijonov dolarjev, 
realizirali pa smo jo le 74%; ta števi
lka je tudi za 9% manjša kot leta 
1986. Po proizvodnih sektorjih v Isk
ri Commerce so plan prekoračili le 
v sektorju NDR (108%). Največji iz
pad je nastal v trženju s Sovjetsko 
zvezo, zlasti zaradi izpada naročil.

Položaj na sovjetskem tržišču je 
izredno kritičen zaradi debalansa v 
trgovinski menjavi in prenove nji
hove zunanje trgovine, kar vse 
povzroča nejasnosti in probleme 
pri realizaciji naših pogodbenih 
obveznosti. Vse bolj izrazite so tudi 
zahteve po kompenzaciji izvoza z 
uvozom. Pri vsem tem je gotovo še 
najbolj kritično to, da postajajo Isk
rini izdelki tudi za to tržišče vse bolj 
zastareli.

Nabavna dejavnost
V dejavnosti domače nabave je 

Iskra Commerce za potrebe Iskrine 
proizvodnje presegla letni načrt, in 
sicer za 9%, v primerjavi z letom 
1986 pa je to za 68% več. Na jugos
lovanskem tržišču je Iskra kupila za 
skoraj 40 milijard dinarjev.

Medtem pa smo iz tujine uvozili

strani je to za 18% več kot si je Iskra 
zastavila v uvoznem načrtu, po 
drugi pa za 26% manj kot leto prej. 
Različne uvozne omejitve so naj
bolj prizadele uvoz opreme, saj 
smo jo v primerjavi z letom 1986 
uvozili kar za polovico manj. Ta 
problem je Iskra lani nekako pre
meščala z uvozom opreme v za
kup oziroma začasni uvoz.

Seveda so bili veliki problemi tu
di pri nakupih repromaterialov v tu
jini. Te težave je Iskra reševala s 
povečanjem kooperacijskega uvo
za.

Zastopanje — prvi 
korak h kooperacijam

Dejavnost zastopanja tujih firm 
se je v minulem letu srečevala s 
problemom pomanjkanja deviz in 
denarno likvidnostjo, s stagnacijo 
investicij in s kasnitvijo deviznih 
plačil principalom — tudi preko pol 
leta — zaradi vsega tega pa je ime
la velike zamude pri dobavah re
zervnih delov in pri drugih doba
vah.

Vso pozornost so v tej dejavnosti 
Iskre Commerce namenili tudi širit
vi poslovno-tehničnega sodelovan
ja med Iskrinimi proizvodnimi or
ganizacijami in tujimi firmami, ki jih

zastopajo. Tako na primer se je iz 
zastopniškega razvilo v koopera
cijsko sodelovanje med Avtoma
tiko in Cerberusom, že v kratkem 
pa bo verjetno prešlo na takšno viš
jo raven tudi sodelovanje med Elek
tričnimi ročnimi orodji in japonskim 
proizvajalcem Ryobi.

Iskra je lani
sodelovala
kar na 32 sejmih

V dejavnosti marketinških razi
skav in komuniciranja so v letu 
1987 realizirali naslednje pomemb
ne naloge: izdali so Priročnik za 
označevanje izdelkov, naredili so 
preko 20 raziskovalnih nalog ter 
kupili 13 tujih študij za potrebe Isk
rine proizvodnje, v sejemski dejav
nosti so pripravili kar 32 sejmov in 
razstav, od tega 21 v tujini, v Institu
cionalnem komuniciranju pa so la
ni zaključili opazno triletno akcijo 
»Iskra znanje za prihodnost«.

Izredno uspešno 
obmejno 
gospodarsko 
sodelovanje

Iskra je lani preko maloobmej
nega prometa izvozila za 5,5 mili
jarde lir in uvozila za Iskrine delov
ne organizacije za 3,5 milijarde in 
za druge za 2,1 milijardo lir.

LD
(Nadaljevanje prihodnjič)

Vabilo
Vabim vas na 10. zasedanje delavskega sveta 
SOZD Iskra, ki bo v sredo, dne 9. marca 1987
ob 9., v prostorih Iskra PCC, Ljubljana, Trg re
volucije, velika sejna dvorana v pritličju z nas
lednjim predlogom dnevnega reda:

1. Informacija o izvršitvi in izvajanju sklepov 9. zasedanja DS 
SOZD Iskra z dne 16.2.1988 (poročevalec: Jasto Marcon). 
Predlog Letnega programa SOZD Iskra za leto 1988 za 
uresničevanje ciljev in obveznosti iz srednjeročnega pla
na SOZD Iskra za obdobje 1986—1990 (poročevalec: Vito 
Osojnik, Vida Težak).
Predlog za povrnitev združenih sredstev rezerv SOZD Isk
ra, DO kibernetika, TOZD Števci (poročevalec: Vito 
Osojnik).
Osnutek Samoupravnega sporazuma o medsebojnih pra
vicah, obveznostih in odgovornostih med delavci DO v 
SOZD Iskra in delavci DO Center za mikroelektroniko (po
ročevalec: Rado Faleskini, Jože Godec).
Poročilo o delu komisije za družbeno institucionalno pro
pagando SOZD Iskra za leto 1987 (poročevalec: Meta 
Maksimovič).
Razpis volitev delegatov v DS SOZD Iskra in odbora za 
samoupravni nadzor SOZD Iskra (poročevalec: Jasto 
Marcon).
Razpis del in nalog vodje DSSS SOZD Iskra (poročevalec: 
Jože Godec).
Odgovora na delegatski vprašanji DS DO Elektrozveze in 
delegata DO Avtomatika^ (poročevalec: Rado Faleskini, 
Aleksander Mihev, Fabio Škopac).
Vprašanja delegatov

Prosim, da se seje zanesljivo udeležite, morebitno opravičeno od
sotnost pa sporočite na tel. štev.: (061) 212-536.

Predsednik DS SOZD:
O.ri



Vključevanje Iskre v zvezni tehniki sklad
7ua7ni tohnrtlnčlri clrlaH _____n :  • i.*   realizaciii nrniAkta in nnnl"Zvezni tehnološki sklad predstavlja vir sredstev za spodbujanje projektov v 

okviru strategije tehnološkega razvoja Jugoslavije. Njegov poglavitni cilj je 
omogočiti zmanjševanje našega tehnološkega zaostanka. Predvsem naj bi 
namreč razvijali tiste tehnologije in dejavnosti, kjer lahko dosežemo kompara
tivne prednosti v primerjavi z drugimi regijami v svetu, ki so ekonomsko upra
vičene in omogočajo povečanje izvoza blaga in storitev. Pri sprejemanju tehno
logij jz industrijsko razvitejših držav moramo imeti sito, ki dovoljuje sprejem le 
teh, če so izvozno zanimive, ne onesnažujejo okolja in so objektivno boljše od 
tistega, kar imamo sedaj.

Cilji predlagane strategije so:
— zmanjšanje velike tehnološ

ke odvisnosti in hitrejši razvoj last
nih tehnologij;

— kritična izbira in oplemeniten
je uvoženih tehnologij in njihov 
razvoj ter

— usposabljanje virov in poten
cialov manj razvitih predelov Ju
goslavije, da bi se zmanjšale raz
like v razvoju.

Strategija tehnološkega razvoja 
Jugoslavije je bila predmet širokih 
in obširnih razprav, dopolnjevanj in 
usklajevanj v teku zadnjih štirih let. 
Dokončno usklajeni uradni doku
menti so izšli med letom 1987 in ja
nuarja 1988. Ti so:

— strategija tehnološkega raz
voja SFRJ — Ur. list SFRJ št. 
32/1987;

— zakon o zagotavljanju in upo
rabljanju sredstev za spodbujanje 
tehnološkega razvoja Jugoslavije 
— Ur. list SFRJ št. 84/1987;

— odlok o določitvi sredstev za 
spodbujanje tehnološkega razvoja 
SFRJ - Ur. list SFRJ št. 87/1987 in

— navodila o vsebini pobude za 
oblikovanje projekta, ali programa 
in predloga za spodbujanje projek
ta, ali programa — Ur. list SFRJ št. 
6/1988.

Predmet prvega dokumenta, to 
je strategija tehnološkega razvoja 
Jugoslavije, je opredelitev področij 
in dejavnosti, ki so pomembnejša 
za razvoj gospodarstva in družbe. 
Največjo težo imajo bazične indus
trije in sicer: informacijske tehnolo
gije, robotika, fleksibilne proizvod
ne tehnologije, novi materiali, bio
tehnologija, energetika, laserske 
tehnologije ter jedrske in vesoljske 
tehnologije. Vsako od teh področij 
je natančno opredeljeno v podpro
gramih, ki po predlogu zaslužijo 
prednost pri obravnavi pomemb
nosti za nadaljnji tehnološki razvoj. 
Temeljna in uporabna raziskovan
ja so v novi strategiji opredeljena 
zelo široko in zajemajo skoraj vse 
vede, njihova naloga pa je spreml
janje znanstvenih dosežkov v 
svetu.

Predlog strategije ponuja več kot 
50 skupnih programov, ki naj bi po
vezali organizacije združenega de
la in znanstveno-raziskovalne us
tanove, določeni pa so tudi kriteriji 
vrednotenja tehnologij in s tem izbi
ra prioritet posameznih programov.

Pri uresničevanju predlagane 
strategije je bilo predvidenih 29 
ukrepov za njeno podporo. Med 
drugim naj bi dopolnili odlok o do
ločitvi gospodarskih in negospo
darskih dejavnosti, omogočili ugod
nosti pri uvozu materiala in opreme

za znanstveno-raziskovalno delo 
in pospešili povezavo med znan- 
stveno-raziskovalnimi institucijami 
v svetu.

Drugi del ukrepov je namenjen 
spodbujanju gospodarstva za po
vezovanje z raziskovalnimi institu
cijami v okviru skupnih projektov in 
šolanja kadrov. Akumulacija OZD, 
ki je osnova za razporejanje, naj bi 
se povečala za znesek, vložen v 
znanstveno-raziskovalno delo pri 
registriranih raziskovalnih enotah. 
Pri plačilu davka od dohodka pa 
naj bi OZD materialne proizvodnje 
dobile povrnjeno polovico zneska, 
porabljenega za uresničevanje pro
jektov z znanstvenimi institucijami, 
če so bili ti stroški načrtovani in bo 
povrnjen znesek OZD porabila za 
povečanje obsega raziskav. OZD 
naj bi dobile toliko povračila od 
plačanega davka od dohodka tudi 
za stalno izobraževanje uresniču
jejo v okviru registrirane izobraže
valne organizacije.

Zakon o zagotavljanju in upo
rabljanju sredstev zveznega tehno
loškega sklada določa sredstva v 
višini 0,15% ocenjenega družbe
nega proizvoda celotnega gospo
darstva Jugoslavije za plansko leto

in sicer 0,1% iz izvirnih prihodkov 
federacije ter 0,05% iz sredstev re
publik in avtonomnih okrajin.

Sredstva za spodbujanje se deli
jo na tri kategorije projektov:

— razvojno-eksperimentalne raz
iskave,

— fundamentalne in uporabne 
raziskave ter

— jugoslovansko znanstveno in
frastrukturo.

Projekti smejo biti spodbujani 
samo, če pri njih sodelujejo organi
zacije združenega dela iz dveh, ali 
več republik. Če sta pri tem ude
leženi dve republiki, potem mora 
OZD iz druge republike prispevati 
najmanj 30% celotne vrednosti pro
jekta. V kolikor so udeležene tri re
publike ali več pa mora delež 
vsake od ostalih sodelujočih zna
šati najmanj po 10% celotne vred
nosti projekta.

Način odmerjanja sredstev za 
spodbujanje iz zveznega tehno- 
loškeg sklada je odvisen od kate
gorije, v katero sodi določen projekt 
in njegovi viri financiranja. Giblje se 
od 10% do 30%, pri čemer je za 
razvojno-eksperimentalna razisko
vanja predpogoj, da je 70% sreds
tev za projekt zagotovljenih s strani

organizacij materialne proizvodnje, 
lastnih sredstev raziskovalne or
ganizacije in zunanjih sredstev, 
brez vračilne obveznosti (razisko
valne skupnosti, JLA in drugi).

Osnova za oblikovanje projektov 
so pobude, kijih lahko da vsaka or
ganizacija združenega dela z ob
javo v Uradnem listu SFRJ. v 
Uradnih listih SFRJ št. 6, 10 ib 
12/1988 je že izšlo več pobud, od 
katerih so, razen dveh, vse iz Slo
venije (stanje 19. 02. 1988). Med 
temi pobudami so naslednje iz 
SOZD ISKRE: (Tabela 1)

Poleg že objavljenih pobud ima
mo v SOZD Iskra nekaj podatkov o 
potencialnih pobudah, ki pa (gleda 
na stanje 19.02.1988) še niso izšla 
v uradnih listih. (Tabela 2)

V okviru pobud, ki vsebujejo os
novne podatke o projektu po pred
pisani metodologiji, so terminsko 
fiksirani sestanki za usklajevanja 
projektov (ti so po večini v prvi po
lovici marca letos). Rezultat uskla
jevanja je oblikovanje predloga za 
spodbujanje projekta, v kolikor so
delujoče organizacije dosežejo so
glasje. Ta predlog, ki ga koordina
tor pošlje Zveznemu komiteju za 
znanost in tehnologijo mora, razeb 
predpisanih splošnih podatkov 
med drugim vsebovati naslednja 
dokumente:

— pismo o namenu uporabnika 
rezultatov projekta, da bo investiral 
v komercialno uporabo rezultatov 
če bo projekt dokončan;

— pogodbo o medsebojnih pra
vicah in obveznostih med sodelu
jočimi organizacijami združenega 
dela, ki razen specifikacije del Pf'

TABELA 1

DO-pobudnik Projekt Koordinator

Kibernetika Elektronski in elektromehanski elementi 
in naprave na osnovi visokotemperaturnih 
superprevodnikov v merilni in krmilni 
tehniki.

M. Babič

Avtomatika Kibernetizacija procesov v strojegradnji. J. Pohar

Avtomatika Distribuirani in decentralizirani 
sistemi upravljanja železniškega prometa, J. Pohar

Avtomatika Razvoj in uvajanje v proizvodnjo nove ge
neracije naprav za zaščito in vodenje v 
elektroenergetskih sistemih.

J. Podlipnik

Iskra - 
" Energetska 
elektronika 
(Novo mesto)

I3N - integralni sistemi napajanja 
v energetski elektroniki

J. Papič

Elementi Elementi za elektroniko, tehnologije, 
proizvodna oprema in materiali

I. Pompe

Center za 
elektrooptiko

0ptoelektronski senzorji in izvori I. Senčar

Mikroelektronika - Inteligentna mikroelektronska močnost
na vezja

- Inteligentni senzorji

Z. Krivokapič

realizaciji projekta in pooblastila 
koordinatorju za sklepanje pogod
be o spodbujanju, vsebuje tudi 
znesek in vire sredstev posamez
nega udeleženca, način spremljan
ja in kontrole izvajanja ter pravice 
in obveznosti glede uporabe rezul
tatov in njihovega zavarovanja;

— podatke o koordinatorju (ove
rjen prepis vpisa v sodni register in 
kopijo overjenega obrazca — pos
lovni rezultati — bilanca uspeha v 
prejšnjem letu) ter

— podatke o znanstveno-razis- 
kovalni, oz. raziskovalno-razvojni 
organizaciji izvajalki, njeni opreml
jenosti in strokovnih delavcih po kri
terijih in predpisih republik.

Tako opremljeni predlogi gredo v 
obravnavo in ocenjevanje izveden
cem, ki jih Zvezni upravni organ za 
znanost in tehnologijo izbere. Pri 
ocenjevanju so, poleg splošnih kri
terijev, določeni tudi tisti za vredno
tenje kakovosti tehnologije, mož
nosti uporabe in njenega prenosa, 
ocena realnosti uresničeanja pred
videnih načrtov in ocena končnih 
rezultatov, t.j. dvig produktivnosti, 
povečanje izvoznih učinkov, vred
notenje energetske porabe in su
rovin, novost proizvodov in priča
kovani učinki. Pri končni izbiri imajo 
Prednost projekti z najvišjo inte
gralno oceno.

DO Tema TABELA 2

Kibernetika - Robotika in robotizacija v elektromehanski 
in elektronski industriji 

-Razvoj inteligentnih merilnih sistemov 
in aparatov.

Telematika - Komutacijski sistem za negovorne in govorne 
informacije majhne do srednje zmogljivosti 
s preklapljanjem paketov.

- Modularni multifunkcijski telekomunikacijski
terminal.

Delta - PARSTS - inteligentni paralelni računalniški 
merni in kontrolni sistem 6. generacije.

- 32 bitni računalniški sistem v super mini
razredu z večnivoj skim prekrivanjem operacij.

- 32 bitni mikroračunalniški midularni sistem 
na osnovi VME vodila za procesno in poslovno 
uporabo.

- Prenosni operacijski sistem na bazi medna
rodnih standardov.

T Integrirana informacijska orodja za razvoj in 
implementacijo računalniško podprtih infor
macijskih sistemov na super mikro in mini 
računalnikih.

- Računalniške komunikacije.

Smo torej v fazi usklajevanja in 
oblikovanja predlogov za Zvezni 
tehnološki sklad. V teku so obsež
no zastavljeni razgovori z najraz
ličnejšimi organizacijami združe
nega dela v drugih republikah na 
raznih ravneh, in v okviru različnih

oblik že obstoječega sodelovanja. 
Kot je videti, bodo v precejšni 
množici pobud in idej imeli večjo 
možnost uspeha večji projekti. V 
Sloveniji posebno stopa v ospredje 
dejstvo, da je zelo izražena visoka 
stopnja razdrobljenosti, tako gos

podarstva, kot raziskovalno-razvoj- 
ne dejavnosti. Isto velja tudi za Isk
ro. Za pridobitev sredstev iz Zvez
nega tehnološkega sklada bo torej 
treba vložiti še dosti naporov, tudi v 
smeri povezovanja znotraj Iskre.

Darja Uvodič

Iskra — SOZD elektrokovinske industrije, 
n.sol.o.
Izobraževalni center Iskre
61001 Ljubljana, Trg revolucije 3

razpisuje strokovno izpopolnjevanje na temo:

Računovodske informacije 
v mednarodnem poslovanju
v času od 31. 3. do 2. 4. 7988

Program strokovnega izpopolnjevanja je namenjen direktorjem, 
tržnih področij in vodjem sektorjev v izvozni dejavnosti Iskre, poslo
vodnim delavcem, svetovalcem ter vodjem komercialnih OZD v de
lovnih organizacijah Iskre.

VSEBINA:
1. Mednarodna primerjava finansiranja v podjetjih
2. Interpretacija bilance stanja, bilance gibanja sredstev in 

bilance uspeha v luči mednarodnih primerjav
3. Interne cene v velikih zapadnih podjetjih
4. Problemi sestavljanja konsolidiranih zaključnih računov
5. Mednarodna primerjava uspešnosti in kazalnikov
6. Finančni problemi mednarodnega poslovanja Iskre

CAS IN KRAJ: s programom strokovnega izpopolnjevanja bomo 
pričeli 31.3.1988 ob 9. uri v Kompas Hotelu Ribno (pri Bledu). Zakl
juček seminarja bo dne 2. 4.1988 predvidoma ob 14. uri.

VODJA PROGRAMA: Franc Vreček, dipl. ing., SOZD Iskra DSSS, 
Ljubljana

PRIJAVE: prijavnice pošljite najpozneje do 18. 3.1988 na naslov: 
SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XII. 
Podrobnejše informacije o vsebini in izvedbi seminarja dobite v 
Izobraževalnem centru SOZD Iskra na tel. (061) 222-212.

Iskra — SOZD elektrokovinske industrije, 
n.sol.o.
Izobraževalni center Iskre
61001 Ljubljana, Trg revolucije 3

razpisuje strokovno izpopolnjevanje na temo:

Osnove razreševanja ekološke 
problematike v OZD SOZD Iskra
v času od 30. 3. do 1. 4. 1988

Izobraževalni program je v prvi vrsti namenjen delavcem Iskre, ki 
bodo sodelovali v vseh fazah »Vpeljave sistema varstva okolja v 
SOZD Iskra« in ostalim (razvojniki... tehnologi itd.). Teme ih vsebina 
izobraževalnega programa so prilagojene predvsem delavcem 
naslednjih strok: varnostnim inženirjem, elektrotehnikom, stroj
nikom in kemijskim tehnologom.

VSEBINA:
1. Krajinski vidiki urejenosti okolja
2. Varstvo zraka in voda
3. Analitika v okolju
4. Tehnologija in okolje (Nevarne snovi v okolju, delovno 

okolje)
5. Varstvo okolja v sistemu planiranja
6. Zdravstveni vidiki ekologije
7. Informiranje o stanju razreševanja onesnaževanja okolja
8. Vpeljava sistema za varstvo okolja v SOZD Iskra

ČAS IN KRAJ: s programom strokovnega izpopolnjevanja bomo 
pričeli 30.3.1988 ob 9. uri v Škofji Loki, Hotel Transturist. Zaključek 
seminarja bo dne 1.4.1988 predvidoma ob 14. uri.

PRIJAVE: prijavnice pošljite najpozneje do 18.3.1988 na naslov: 
SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3/XII. 
Podrobnejše informacije o vsebini in izvedbi seminarja dobite v 
Izobraževalnem centru SOZD Iskra na tel. št. (061) 222-212.
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Kako je poslovala Avtoelekti v lanskem letu
Konec februarja je čas za pregled rezultatov poslovanja v lanskem letu. 

Smo bili uspešni, smo izpolnili naloge, začrtane v letnem planu, kakšni so 
izvozni rezultati itd. Na ta in podobna vprašanja so se zvrstili odgovori 
tudi v Iskri Avtoelektriki Nova gorica, saj je bila seja predsedstva sindika
ta, ki jo je v četrtek, 25. februarja sklical predsednik Miloš Vodopivec, v 
celoti posvečena obravnavanju rezultatov iz lanskega leta. Seje so se 
udeležili tudi številni drugi predstavniki DPO in samoupravnih organov 
direktorji TOZD itd.

Rezultati so v okviru pričakova
nih, vendar nekoliko slabši, kot so 
bili pokazatelji ob devetih mesecih, 
predvsem če gledamo skozi priz
mo rdečih številk. Tri temeljne or
ganizacije, tovarna malih zagan
jalnikov Nova Gorica, tovarna vži- 
galnih tuljav Bovec in tovarna 
žarnic Ljubljana, so namreč zakl
jučile poslovno leto z izgubo. Ta si
cer ni velika in ne preveč zaskrblju
joča, saj so tudi sredstva za pokri
vanje že zagotovoljena, sanacijski 
programi, ki jih že pripravljajo pa 
bodo vsekakor botrovali boljšemu 
poslovanju.

Proizvodnja
Preletimo najprej proizvodne re

zultate. Na ravni delovne organiza
cije smo povečali proizvodnjo nas
proti lanskemu letu, merjeno s 
stalnimi cenami za 14%, to pa po
meni izpolnitev letnega plana 97 
odstotno. Največjo rast proizvodnje 
so dosegli v tovarni specialnih elek
tričnih rotacijskih strojev in to kar 
37%, v Iskri Tolmin 23%, v tovarni 
generatorjev in elektronike 14%, v 
tovarni velikih zaganjalnikov 12%, 
v tovarni odlitkov Komen 8%, v to
varni vžigalnih tuljav 6% in v tovarni 
žarnic Ljubljana 4%.

Letni plan proizvodnje so prese
gli v tovarni velikih zaganjalnikov, v 
tovarni AET Tolmin in v tovarni odli
tkov Komen, medtem ko je v ostalih 
temeljnih organizacijah manjkalo 
nekaj odstotkov do uresničitve let
nega plana.

Kaj pa produktivnost? Tudi ta je 
na ravni delovne organizacije za

dovoljiva, saj se je, merjena s 
proizvodnjo na zaposlenega, po
večala nasproti letu 1987 za 9%. 
Najbolj se je produktivnost poveča
la v tolminski Iskri — za 19% ter v 
tovarni malih zaganjalnikov — za

Proizvodnja 
po TOZD

Začnimo najprej pri tovarni ma
lih zaganjalnikov. V letni plan so 
zapisali, da morajo narediti 398.500 
zaganjalnikov, vendar jim to ni us
pelo, za kar pa so še najmanj krivi 
delavci sami. Pestili so jih namreč 
razni zastoji, ki so bili posledica 
okvar na strojih in pomanjkanje 
kosov hladnega kovanja, ker se 
čuti pomanjkanje orodij in njih sla
ba kvaliteta. Premalo pa so imeli 
zmogljivosti tudi na žarjenju in gal- 
vaniki. V prihodnje bo vsekakor bol
je, saj so pred kratkim dobili nove 
stiskalnice na liniji hladnega preo
blikovanja, letos pa naj bi montirali 
že novo lakirnico, novo galvaniko 
za linijo hladnega oblikovanja, do
datne peči na termični obdelavi in 
nov brusilni stroj za brušenje 
pastorka.

V tovarni velikih zaganjalni
kov ocenjujejo dosežene rezultate 
proizvodnje za zadovoljive. Z izde
lki, ki so jih naredili lani, so dokaj 
dobro sledili potrebam prodaje. 
Večje težave so imeli le pri zadovol
jevanju potreb prodaje po motorjih 
AMJ, dinamih in zaganjalnikih AZL. 
Glavni vzrok vsemu temu, oz. sploh 
doseganju boljših rezultatov proiz

Marsikdo v naši veliki SOZD Iskra ne ve, da delajo cigaretne priii- 
galnike v bovški Iskri. Na sliki: Pred »odhodom« v kragujevško 
Crveno zastavo.

vodnje pa je iskati v slabi kvaliteti 
vhodnih materialov in težavah pri 
vzdrževanju orodij, predvsem na 
liniji stiskalnic.

V tovarni generatorjev in elek
tronike so morali proizvodnjo ne
katerih starih programov celo 
zmanjšati, saj prodaja ni dosegla 
načrtovanih količin. Nasprotno pa 
niso uspeli izpolniti plana proiz
vodnje pri alternatorju AAK, saj so 
naredili manj kot so planirali. Ven
dar moramo imeti v mislih tu števi
lko, saj zajema ta družina kar 52 ti
pov različnih vrst alternatorjev, to 
pa pomeni majhne serije, pri 26 ti
pih pa so celotne potrebe celo man
jše od enodnevne proizvodnje. 
Težave pa so imeli še z nepra
vočasno nabavo materialov in nek
valitetnimi materiali.

Kljub zmanjšanju potreb kupcev, 
so v tovarni specialnih električ
nih rotacijskih strojev plansko 
vrednost proizvodnje skoraj v celoti 
izpolnili, saj so izpadlo proizvodnjo 
nadomestili z razvojem in osvajan
jem novih izdelkov, s storitvami za 
druge TOZD ter z izdelavo poseb
nih orodij za lastne potrebe. Po
godbene obveznosti so izpolnili v 
celoti, tako v prodaji, kot pri osva
janju izdelkov.

Kar za 290% so v tovarni vži
galnih tuljav v Bovcu povečali 
proizvodnjo avtomobilskega releja. 
S tem povečanjem pa so nadomes- 
tilj določen del izpada proizvodnje 
vžigalnih tuljav in kolesarskega 
programa. Večji porast proizvodnje 
so dosegli v zadnjem trimesečju, 
ko je bila povprečna mesečna 
proizvodnja za 13% večja od pov
prečne v letu 1987. Najbolj neza
dovoljni z doseženim količinskim 
obsegom in kvaliteto proizvodnje v 
lanskem letu so gotovo v tovarni 
žarnic Ljubljana. Imeli so več 
težav, tako zaradi strojne opreme, 
kot neustrezne kvalitete raznih ma
terialov.

V tolminski Iskri se lahko poh
valijo z rezultati proizvodnje, saj so 
bili celo boljši od načrtovanih. V 
prvem trimesečju je proizvodnja 
magnetnega vžigalnika, njihovega 
osnovnega programa, potekala v 
posebnih pogojih prav zaradi iz
rednih prodajnih možnosti. S po
močjo angažiranja vseh služb, več
je fleksibilnosti dela — tudi ob 
prostih sobotah, so povečali proiz
vodnjo za 34% glede na prvo tri
mesečje leta 1986. Kot velik uspeh 
si štejejo tudi prestrukturiranje pro
izvodnje magnetnih vžigalnih iz 
ene, v drugo družino, ko so ob tem 
osvojili zunanjo vžigalno tuljavo.

Nemoteno je stekel tudi program 
elektronike in program tesne sveč
ke.

V tovarni odlitkov Komen je
tekla proizvodnja v skladu s priča
kovanji, kljub temu, da je bila 
predvsem v prvem trimesečju sla
ba kvaliteta Al-zlitin, v drugem in 
tretjem trimesečju so imeli težave 
zaradi okvar strojev za tlačno litje, 
skozi vse leto pa so imeli težave za
radi izrabljenosti orodij za tlačno 
litje.

Tudi zaposleni v tovarni delov
nih sredstev so močno zavihali 
rokave, saj so imeli obilico dela, 
tako v operativni pripravi dela, v 
proizvodnji, v projektivnem biroju, 
tekočem vzdrževanju itd. Naloge, 
začrtane v planu in sprotne, so v 
zadovoljstvo vseh TOZD pravo
časno in kvalitetno opravili.

Izvoz
Tudi z izvoznimi rezultati se la

hko pohvali kolektiv Iskre Avtoelek- 
trike. Lani smo izvozili na tuja, 
predvsem zahodna tržišča za 22 
milijonov in 700 tisoč dolarjev naših 
izdelkov, to pa je celo nad načrto
vano vrednostjo in sicer za 1,6%. 
Plan izvoza so presegli v tovarni 
AET Tolmin, v tovarni velikih za
ganjalnikov Nova Gorica in v to
varni vžigalnih tuljav Bovec. V osta
lih temeljnih organizacijah pa so bili 
malenkost pod planom. Kako pa je 
v strukturi izvoza? Konvertibilni iz
voz predstavlja 79%, klirinški 7%, 
dinarski pa 14%. Na večini izvoznih 
trgov smo dosegli realno rast pro
daje. Posebej izstopajo Velika Bri
tanija, Španija in Finska, kjer be
ležimo konstantno rast prodaje, 
nekoliko manjša realizacija pa je bi
la v Združenih državah Amerike. 
Sicer pa smo prodali vseh izdelkov 
v lanskem letu za 126% več, kot v 
letu poprej.

Celotni prihodek
V Avtoelektriki smo dosegli za 

113% več celotnega prihodka, kot 
v letu 1986, nad planom pa je za 
7%. Več kot 80% celotnega priho
dka smo ustvarili s prodajo izde
lkov, 15% celotnega prihodka smo

Ustvarili s prihodki, doseženimi 
znotraj delovne organizacije ter s 
svobodno menjavo dela, ostalih 
5% pa so bili drugi prihodki.

V strukturi delitve celotnega pri

hodka predstavljajo porabljena 
sredstva 67%, dohodek pa je kar 
za 143% večji od le-tega leta 1986. 
In po odbitku vseh obveznih daja
tev smo v Avtoelektriki ustvarili tudi

čisti dohodek, ki smo ga razporedili 
za osebne dohodke, za sklad skup
ne porabe, stanovanjski del, za os
tala sredstva skupne porabe ter za 
akumulacijo.

Seveda se v tem sestavku nismo 
dotaknili vseh postavk, ki še kako 
vplivajo na rezultate poslovanja, 
saj bo o njih moč zvedeti tudi na de
lavskih svetih, oz. na zborih delav
cev. Prepričani pa smo, da smo 
vsaj delno osvetlili svetle in temne 
točke lanskoletnega poslovanja, 
zlasti za slednje pa velja želja, da bi 
bile letos v celoti odpravljene.

M. R.

S seje delavskega sveta DO

V tem trenutku je najdražja slaba kakovost
Minulo sredo, 24. februarja je potekalo v novogoriški Iskri Avtoelektriki 15. za

sedanje delavskega sveta, ki ga je vodil Silvo Spačal, predsednik. Delegati iz 
vseh temeljnih organizacij in skupnih služb so obravnavali vrsto pomembnih 
vprašanj ter sprejeli zavezujoče sklepe, med najaktualnejšim pa moramo omeni
ti poročilo o delu odbora za izgrajevanje sistema celovitega zagotavljanja 
kakovosti.

Poročali smo že, da je delavski 
svet na minulem zasedanju ime
noval poseben odbor za izgraje
vanje sistema celovitega obvlado
vanja kakovosti v Iskri Avtoelektriki 
[n. da je razglasil leto 1988 za leto 
kvalitete. To je bilo nujno iz več raz- 
'ogov, na prvo mesto pa lahko pos
tavimo vse ostrejše zahteve kup- 
cev, da sprejmejo izdelke Avtoelek- 
tnke le brez napake ter z največ 0,5 
Promila reklamacij v garancijskem 
r°ku. Iz tega izhaja posledica po 
Postopnem zmanjševanju trga za 
Prodajo rezervnih delov kar pome
ni, da bodo lahko preživeli le tisti 
Proizvajalci avtoelektrike in elekto- 
ronike v svetu, mšd temi je tudi Av
toelektrika, ki bodo sposobni dose
gati in dobavljati najkvalitetnejše 
'zdelke, torej po ostrih zahtevah 
Proizvajalcev motornih vozil. Od
več je poudarjati, daje edina pot za 
obstanek in nadaljnji razvoj Avtoe- 
taktrike prav izgrajevanje sistema 
celovitega obvladovanja kakovosti, 
ki naj bi omogočil zahtevano raven 
kakovosti izdelkov te delovne or
ganizacije, v tem sistemu pa mora 
sodelovati sleherni zaposleni. Med 
sprejetimi sklepi je bila tudi obvez
nost, da mora odbor poročati o svo
jem delu vsaj dvakrat v letošnjem 
tatu delavskemu svetu delovne 
organizacije.

Prvemu poročilu so delegati de
lavskega sveta prisluhnili že na 
sredinem zasedanju. Celovito gaje 
Podal Robert Žerjal, glavni direk
tor, sicer pa predsednik odbora. 
Povedal je, da se je odbor sestal 
1 ?■ februaria letos in je že obravna
val poročila posameznih članov 
odbora, ki so bili zadolženi za po
samezna poglavja. Poglejmo, kak
šna so in kdo so zadolženi. Cilji in 
Politika celovitega zagotavljanja ka
kovosti v Avtoelektriki — Robert 
Žerjal, zagotavljanje kakovosti na
bavljenih materialov — Aleš Ne
mec, zagotavljanje kakovosti v 
razvoju novega izdelka — Boris 
Leban, zagotavljanje kakovosti v 
Proizvodnem procesu s poslovan
jem z delovnimi sredstvi vred — 
Gabrijel Pelikan, 'zagotavljanje 
kakovosti po prodaji (servisna de
javnost, reklamacije, izobraževan- 
|e kupcev) — Jordan Kodermac,

izobraževanje o celovitem zago
tavljanju kakovosti ter ostale konk
retne aktivnosti za dvig kakovosti 
letos — Stanislav Birsa.

V obravnavi so uskladili vrsto 
odprtih vprašanj pri definiranju sis
tema ter poenotili poglede glede 
načina in obsega priprave posa
meznih poglavij. Izpostavili so tudi 
vprašanja, ki jih je potrebno še po
sebej poudariti in obdelati v gradi
vih. Vsa gradiva naj bi bila v obliki II. 
osnutka pripravljena za obravnavo 
na odboru do 15. marca letos. Pri 
obravnavi konkretnih aktivnosti za 
dvig kakovosti v letu 1988 so ugo
tovili, da so aktivnosti ustrezne ter, 
daje potrebno sprotno spremljanje 
izvajanja teh aktivnosti po temeljnih 
organizacijah.

Glavni direktor je podal ugotovi
tev odbora, da so bile aktivnosti 
poenotenja kakovosti izdelkov Av
toelektrike praktično zaključene že 
konec leta 1987 in dvignjene na 
tako raven kakovosti tudi za do
mače tržišče, kot jo zahteva za
hodno tržišče in kupci prve vgrad
nje, Renault, Fiat, BMW, Volksvva- 
gen, PSA in drugi. Zato že teče 
redna proizvodnja večine malih in 
velikih zaganjalnikov, alternatorjev, 
vžigalnih tuljav, magnetnih vžigal
nikov, svečk in elektronskih sklo
pov po konstrukcijski in tehnološki 
dokumentaciji, ki zagotavlja podalj
šano življenjsko dobo izdelkov Av
toelektrike, skladno z zahtevami 
zahodnega tržišča, le-te pa so os

trejše od, zahtev jugoslovanskih 
standardov.

Še na nekaj moramo opozoriti iz 
izvajanja glavnega direktorja. Nuj
no je namreč, da bi sleherni član 
kolektiva izvedel, kolikšne vsote 
denarja gredo iz delovne organi
zacije na račun reklamacij, na 
račun izmeta! In če zaključimo nje
govo izvajanje, moramo znova upo
rabiti besede, ki so v naslovu tega 
sestavka: »V tem trenutku je naj
dražja slaba kakovost.« V nadalje
vanju zasedanja so delegati določi
li predlog sprememb in dopolnitev 
samoupravnega sporazuma o zdru
žitvi v DO ter spremebmo statuta 
DO. Za obe spremembi bo potre
ben referendum, ki je razpisan za 
22. marec letos. Zakaj gre? Zaradi 
zagotovitve polnega izkoristka 
zmogljivosti s področja družbene
ga standarda, bodo nekatere storit
ve opravljali po potrebi tudi za zu
nanje interesente, le-te pa doslej 
niso opredeljene v sporazumu in 
statutu.

Delegati so v nadaljevanju obrav
navali in sprejeli še poročilo cen
tralne inventurne komisije, sprejeli 
so elaborat službe internega nad
zora ter samoupravni sporazum o 
združevanju sredstev v sklad LB, 
temeljne banke Nova Gorica za us
tanavljanje in vlaganje v lastne in 
mešane banke ter finančne orga
nizacije v tujini.

M. R.

Ognjeni 
zublji 
so uničili
vse

V Goriških Brdih, od koder 
prihaja na delo v Iskro Avtoelek- 
triko mnogo delavk in delavcev, 
je vrsta znamenitih vasic, med 
katere gotovo sodijo tudi Vipo- 
Iže. Vasica tik ob jugoslovan- 
sko-italijanski meji, je znana da
leč naokrog po dobri kapljici in 
prijaznih ljudeh, mladi iz vseh 
koncev Slovenije pa jo gotovo 
še bolj poznajo iz lanskega leta, 
sa je bil prav tu zaključek, oz. fi
nalni del »Pop delavnice«.

Ta vasica se je še do torka 
ponašala s prek sto let starim 
mogočnim grajskim poslopjem, 
ali gradom, kot so mu pravili 
domačini, žal je sedaj na tem 
mestu le še bled spomin na tis
to, kar je še v ponedeljek bilo. 
Okrog dveh zjutraj je namreč 
zagorelo (domnevajo da zaradi 
dotrajanosti dimnika) in ognjeni 
zublji so zajeli tramovje, ostreš
je, stopnice...

V gradu je stanovalo 20 sta
novalcev v šestih stanovanjih, 
ki so se na srečo vsi rešili, ogenj 
pa je uničil praktično vse njiho
vo imetje. Med temi nesrečnimi 
družinami sta tudi Zdravko in 
Vesna Jasnič zaposlena v Av
toelektriki, on v TOZD Komer
ciala, ona v tovarni generator
jev in elektronike.

Da bi katastrofo družine Jas
nič vsaj delno omilili, je Avtoe
lektrika takoj nakazal solidar
nostno pomoč iz namenskih 
sredstev sklada skupne pora
be, na četrtkovi seji predsedst
va sindikata pa so delegati 
sklenili pomagati še z denarni
mi sredstvi iz sindikalne blagaj
ne. Seveda je vse to ob hudi 
katastrofi le kamenček v črnem 
mozaiku žalostne usode, goto
vo pa je bilo Zdravku in Vesni 
vsaj nekoliko laže pri srcu, da 
se je v najtežjem obdobju nju
nega življenja spomnil nanju 
njun kolektiv.

M. R.



Iskra Elementi
Seminar o površinski montaži firme Amtest

SOZD Iskra in Strokovno društvo za mikroelektroniko, elektronske sestavne dele in 
materaile — MIDEM sta 23. in 24. febraurja 1988 organizirala v veliki dvorani Iskrine pos
lovne stavbe v Ljubljani seminar o površinski montaži elektronskih elementov. Ravno 
preko društva MIDEM zastavljena akcija je omogočila, da so se zbrali pod Iskrino streho 
strokovnjaKi iz skoraj vseh tistih večjih delovnih organizacij in institucij v Jugoslaviji, ki 
imajo ali bodo imele karkoli opraviti s površinsko montažo elektronskih elementov.

minarja pojavili redki, zelo redki 
posamezniki, ki so si upali zago
varjati mnenje, češ da ni prav, da 
smo organizatorji v Iskri organizi
rali seminar za'širšo jugoslovan
sko strokovno publiko, ker bi to 
utegnilo škoditi poslovnim intere
som Iskre. Vsem tem moram

Glede na aktualnost teme je bil 
izredno dober odziv, saj je bilo na 
seminarju prvi dan prisotnih pre
ko 200 udeležencev, pa tudi dru
gi dan se jih je zbralo okoli 190. 
To je dokaz, da je bila tematika in 
tudi njena predstavitev za prisot
ne zanimiva in izredno aktualna.

Predaval je predstavnik an
gleške firme AMTEST, Rihard 
Booth, prisoten pa je bil tudi teh
nični direktor firme Miro Irgl, ki je 
sicer naše gore list. S svojim 
odličnim znanjem angleščine, slo
venščine in srbohrvaščine je pri
pomogel, da je bil stik med pre
davateljem in poslušalci-veliko 
'Bolj pristen; kot smo ga običajno 
vajeni ob takšnih prilikah.

Površinska montaža elektron
skih elementov obsega mnoga 
tehnološka znanja. Če je spekter 
poslušalcev širok — od tistih, ki 
problematiko šele spoznavajo, 
do onih, ki jih zanimajo samo 
specialne tehnične podrobnosti 
— potem je podajanje snovi v 
okviru takšnega seminarja dokaj 
zahteven posel. Sodeč po odzi
vih in komentarjih slušateljev je 
predavatelj uspel združiti zahte
vane lastnosti v eni osebi in je 
podal snov tako, da so lahko prišli 
vsi udeleženci na svoj račun. 
Predstavil je celotni tehnološki 
proces površinske montaže od 
načrtovanja tiskanin, nanašanja

paste oziroma lepila na ploščice 
tiskanih vezij, polaganje elemen
tov, različnih postopkov spajkan- 
ja, čiščenja, testiranja in popravi
la ploščic tiskanih vezij. Preda
vanje ob prosojnicah so spremlja
li tudi številni diapozitivi, video 
filmi in preko dvajset najrazlične
jših vzorcev elementov in že 
opremljenih ploščic, ki so bile iz
delane s tehnologijo površinske 
montaže.

Glede na to, da razprava prvi 
dan seminarja kljub dobremu 
vzdušju v dvorani ni stekla v pol
nem zamahu,- kar gre pripisati 
prav gotovo jezikovnim oviram, ki 
tokrat niso bile opravičljive, in pa
sivnosti poslušalcev, smo orga
nizatorji kljub temu pridobili snov 
za diskusijo preko pismenih vpra
šanj, na katera sta predstavnik fir
me odgovarjala ob koncu semi
narja. Na ta način je bilo zastav
ljenih čez sedemdeset najrazlič
nejši! vprašanj. T ehtna vprašanja 
so dobila tudi tehten odgovor.

Po zagotovilu predstavnikov 
firme bodo vsi udeleženci prejeli 
v roku meseca dni pisano gradi
vo seminarja, medtem ko so dobi
le vse večje firme po en izvod 
gradiva že na samem seminarju. 
Organizatorji bomo prejeli tudi 
obe videokaseti, ki ju bomo lahko 

posodili. Uspeli smo prekopirati

tudi dokaj dobro knjigo o površin
ski montaži in če k temu prišteje
mo še mnoge osebne razgovore 
s predstavnikoma firme AMTEST, 
potem je seminar v celoti dosegel 
svoj namen.

Za Iskro Elemente je bil semi
nar odlična priložnost za distri
bucijo informacij o elektronskih 
elementih, ki jih osvajamo v Iskri. 
Žal ob končni razpravi ni bilo 
nikogar, ki bi aktivno posegel v 
razgovor in znal prisotnim odgo
voriti na splošna zastavljena vpra
šanja ter nakazati smeri razvoja 
in osvajanja elementov v pri
hodnje. Mislim, da je slepo raz
deljevanje prospektov, ki smo ga 
organizatorji pač lahko opravili 
mimogrede, daleč premalo za 
našo aktivno vlogo na prebuja
jočem se trgu površinske mon
taže v Jugoslaviji.

Poleg pridobitve tehničnih in
formacij so imeli udeleženci se
minarja priliko ustvariti osebne 
stike in izmenjati mnenja s kolegi 
iz različnih delovnih organizacij 
širom Jugoslavije. Pri tako zah
tevnem in obsežnem tehnološ
kem posegu, kot je uvajanje po
vršinske montaže v proizvodnjo 
elektronskih vezij, je takšno po
vezovanje ne smo koristno, am
pak tudi izredno potrebno.

Žal so se med udeleženci se-

enoveljavno odgovoriti sledeče: 
»Tiste Iskrine delovne organiza
cije, ki bi menile, da bi jim lahko 
tako splošno zastavljen seminar, 
kot je bil AMTES-ov, kakorkoli 
ogrozil poslovni interes v Jugos
laviji, prav gotovo še niso doume
le bistvenih postavk površinske 
montaže, katere razvoj v svetu 
nezadržno napreduje. Neizpod
bitno je, da mora Jugoslavija kar 
najhitreje osvojiti to novo tehno
logijo in jo bo tudi osvojila. Ven
dar je proces osvajanja prepoča
sen. Tega se moramo zavedati 
tudi v Iskri. Zato so takšne skupne 
akcije impulz, ki nas bo porinil za 
korak, pa čeprav majhen, v naših 
skupnih prizadevanjih naprej.

Če bomo organizatorji, ki smo 
pripomogli k realizaciji AMTEST- 
ovega seminarja, tudi v prihodnje 
organizirali kakšen seminar o 
površinski montaži, za kar že se
daj vlada med strokovnjaki zani
manje, bo to zopet seminar jugos
lovanskega formata. Garant zato, 
da bomo lahko akcijo tudi tokrat 
uspešno začeli, izvajali in doko
nčali, je društvo MIDEM, ki že več 
kot četrt stoletja združuje stro
kovnjake s področja mikroelek
tronike, elektronskih sestavnih 
delov in materialov iz vse Jugos
lavije in mednje prištevam tudi 
strokovnjake Iskre«.

Alojzij Keber



Iskra Kibernetika
Ustanovili Društvo orodjarjev Gorenjski
V Iskri Kibernetiki je bil 26. februarja 1988 ustanovni občni zbor Društva orodjarjev Gorenjske.

Slovenski orodjarji so doslej 
sodelovali predvsem v splošnem 
združenju za kovinsko predelo
valno industrijo pri Gospodarski 
zbornici Slovenije. V njegovem 
odboru za orodjarstvo sodelujejo 
le direktorji večjih slovenskih oro
djarn in predavatelji. Odbor skrbi 
za razvoj orodjarstva v Sloveniji, 
vzgojo in usmerjanje kadrov ter 
za izdelavo sistema za tipizacijo 
orodja. Vsako leto organizira se
minarje in podobne izobraževal
ne akcije.

Kljub tem dejavnostim odbora 
za orodjarstvo orodjarji pogreša
jo organizacijo, ki bi povezovala 
tudi neposredne proizvajalce — 
izdelovalce orodja. Zato je iz več
jih orodjarn ob podpori odbora in 
gospodarske zbornice prišla po
buda za ustanavljanje društev 
orodjarjev po regijah in Zveze 
orodjarjev Slovenije, kar je tudi 
pogoj za ustanovitev Zveze orod
jarjev Jugoslavije.

Slovenski orodjarji so v šest
desetih letih že imeli Zvezo orod
jarjev Slovenije, vendar je pozne
je razpadla. Sedaj delujeta dru
štvi v Ljubljani in Celju. Na 
pobudo inciativnega odbora za 
ustanovitev Zveze orodjarjev Slo
venije naj bi društvo orodjarjev 
ustanovili tudi na Gorenjskem.

Največ orodjarjev na Gorenj
skem ima TOZD Orodjarna v Iskri 
Kibernetiki, ki so pobudo ob so
delovanju drugih orodjarn, letos 
uresničili. Na ustanovnem obč
nem zboru, ki je bil 26. februarja 
1988 v Iskri Kibernetiki, so izvolili 
organe društva in sprejeli delovni 
načrt za letošnje leto. Za pred
sednika društva so izvolili Brane
ta Jereba iz Iskre Kibernetike, ki 

je vodil tudi dosedanje priprave.

Zbora so se udeležili Številni 
orodjarji iz vseh gorenjskih občin. 
Poglejmo še pomembnejše na
loge društva:

— spremljanje razvoja in teh
nologije orodjarstva v svetu, pre
nosi izkušenj v prakso, organiza
cijo dela in v proizvodnjo (posveti 
in seminarji v raznih orodjarnah);

— standardizacija in tipizacija 
za tisto orodje, kjer ni zadostne 
podpore zveznih in republiških 
institucij;

— usmerjanje, vzgoja in do
datno usposabljanje za orodjar
stvo;

— medsebojno spoznavanje 
in izmenjava izkušenj, bolj pove
zano delo in specializacija dela v 
regijah;

— sodelovanje s podobnimi 
organizacijami v državi, da bi 
spodbujali razvoj orodjarstva, 
usmerjanje programov, delitev 
dela, zmanjšanje uvoza in racio
nalno izkoriščanje orodjarskih 
zmogljivosti.

Rudi Zorko, direktor področja 
razvoja in programa v Kiberne
tiki, je zbranim orodjarjem pove
dal nekaj spodbudnih misli. Ob 
prodoru novih tehnologij postaja

orodjarstvo vse bolj-pomembna 
dejavnost —• zibelka robotike. Na
loge Društva orodjarjev Gorenj
ske so privlačne tudi za mlade 
ljudi, ki želijo krepiti m'ožnosti za 
ustvarjalno in odprto d.elo.

Letos bo društvo oirganiziralo 
dve strokovni preddVarlji, razne 
ekskurzije in športno srečanje. 
Izvedbo teh nalog so zaupali kar 
izvršilnemu odboru — ko-se bodo 
bolje poznali, bodo oblikovali os
tale komisije. Novemu" društvu 
želimo uspešno delo, saj je na 
najboljši poti za bolj povezano in 
ustvarjalno delo gorenjskih orod
jarjev. ' 1 -,

2 -Alojz Boc

Ustanovnega občnega zbora Društva gorenjskih orodjarjev so se udeležili orodjarji iz vseh gorenj
skih občin. Pridružili so se jim tudi orodjarji iz DO ETA Cerkno. — Foto. A. Boc

Iskra
Iskra Kibernetika

TOZD Instrumenti Otoče

Komisija za delovna razmerja in osebne dohodke oglase dela in 
naloge; . ...

viš/i tehnolog

za delo na področju galvanizacije, lakiranja in tiskanja. ’ v •

Pogoji: Višja izobrazba kemijske smeri (VI/1) in tri leta delovnih izkušenj 
na področju stroke.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in opisom dosedanjega.dela 
naj kandidati pošljejo v 10 dneh po objavi v splošno kadrovškt-oddelek 
na gornji naslov.
Kandidate bomo o izbiri obvestili najpozneje v 15 dneh po-sprejemu 
sklepov o izbiri.



_______ Iskra Električna orodja
Poslovanje v lanskem letu

Uresničili plan proizvodnje, izvoza in prodaje
Zaključni računi za leto 1987 so izdelani in samoupravni organi posameznih 

delovnih organizacij so jih tudi že sprejeli in potrdili. Kakšno je bilo poslovno 
poročilo za lansko leto v naši delovni organizaciji Iskra-Električna orodja? O tem 
smo se pogovorili z glavnim direktorjem DO Mirom Krekom in direktorjem fina
nčnega področja Igorjem Poljšakom.

Za komentar o lanskem poslovanju 
smo najprej naprosili Mira Kreka, ki 
nam je takole skušal oceniti lansko
letno poslovanje DO ERO:

»Ko ob obravnavi zaključnega raču
na za leto 1987 poskušamo oceniti 
poslovanje naše delovne organizaci
je v najširšem smislu, moramo pred 
tem oceniti okoliščine, v katerih smo 
poslovali, Le te lahko označimo kot 
izredno zaostrene in so odraz vses
plošne krize v državi (ekonomske, po
litične, ...), ki se iz leta v leto povečuje 
kljub »naporom« vlade, ki samou
pravnemu sistemu odločanja predla- 

t ga v sprejem predvsem vedno nove 
in nove administrativne ukrepe, ki so 
se do sedaj žal izkazali vedno kot 
neučinkoviti. Kriza se je v letu 1987 
manifestirala predvsem v nasledn
jem: visoka (rekordna) inflacija, nizka 
rast proizvodnje, realni padec izvoza 
in uvoza, pičla rast produktivnosti, 
rekordne izgube v gospodarstvu in 
zunaj njega, nezaposlenost, padec 
življenjskega standarda, naraščajo
ča nezaposlenost in veliko število de
lavskih stavk.

V luči omenjenih razmer lahko 
oceno poslovanja naše delovne or
ganizacije razdelimo na dva dela. Na 
elemente poslovanja, ki zaslužijo 
ugodno pozitivno oceno in na ele
mente, ki zaslužijo manj ugodno 
oceno.

Realizirali smo plan proizvodnje, 
izvoza, prodaje, poslovali brez večjih 
zastojev in s politiko delitve osebnih

Planirani obseg proizvodnje smo v 
letu 1987 realizirali 104%, saj smo iz
delali 431.781 strojev, kar pomeni 
12% povečanje v primerjavi z letom 
1986. Porast izdelanih strojev v pri
merjavi s predhodnim obdobjem je 
viden v vseh treh skupinah, medtem 
ko plana pri profesionalnih strojih 
nismo realizirali.

V količini 431.781 strojev je vštetih 
tudi 1103 kosov motarskih enot, 6500 
kosov VS 301 in 4200 kosov VV 301, 
ki v planu 1987 niso zajeti.

Izvoz po ICD je bil realiziran v 
vrednosti 10.696.818$ in predstavlja 
102% izpolnitev plana in 50% po
večanje v primerjavi z letom 1986. Na 
tako visoko povečanje izvoza v pri
merjavi z letom 1986 je vplivala tudi 
sprememba vrednosti posameznih 
nacionalnih valut v primerjavi z do
larjem.

V letu 1987 smo uvozili za 
8.761.000 $ repromateriala in opre
me. To pomeni 120% izpolnitev let
nega plana in 53% povečanje v pri
merjavi z letom 1986. S konverti
bilnega področja smo uvozili za 8.606 
tisoč $ repromateriala, kar pomeni 
126% izpolnitev plana in sicer preko 
kooperacij za 6.597 tisoč $.■ Poleg re
promateriala smo uvozili še za 93.000 
$ opreme.

Na domačem trgu smo prodali za 
24.432.626 tisoč din strojev in re
zervnih delov iz domače proizvodnje 
in kooperacij kar predstavlja 108%

Izvoz
1986 1987 pl. 87 87/86 87/pl.87

konvert. 6.481.381 10.124.898 9.747.396 156 104
— redni 2.787.635 2.627.228 2.874.622 94 91
— koop. 3.693.746 7.497.670 6.872.774 203 109
kliring 652.732 571.920 763.092 87 75

Skupaj 7.134.113 10.696.818 10.510.488 150 102

izpolnitev plana. Plan prodaje strojev 
na domačem trgu je bil realiziran 
119%, medtem ko v tem letu ni bil rea
liziran plan prodaje rezervnih delov.

Pri primerjavi rasti prodaje na do
mačem trgu glede na leto 1986 in 
stopnjo inflacije ugotovimo, da je bila 
rast prodaje na domačem trgu preni
zka, saj je bil indeks rasti cen v pod
skupini dejavnosti, v katero spadamo 
236,2.

Tako nam je podrobneje ocenil 
in obrazložil lansko poslovanje Miro 
Krek. O osebnih dohodkih, zaposle
nosti in celotnem prihodku ter njegovi 
delitvi pa nam je nekaj več povedal 
Igor Poljšak:

»Stanje zaposlenih na dan 31.12. 
1987 je bilo 762, kar predstavlja 4% 
povečanje v primerjavi z letom 1986, 
oz. 32 novo zaposlenih delavcev.

Povprečni osebni dohodek na za
poslenega je v letu 1987 znašal 
275.542 din in je v primerjavi z letom 
1986 večji za 133%.

Doseženi poslovni rezulat lahko 
ocenimo kot nezadovoljiv, čeprav pa 
še vedno pozitiven. Na višino do
seženega dohodka, ki je rasteI poča
sneje kot celotni prihodek, je vplivala 
predvsem hitrejša rast porabljenih 
sredstev. Porabljena sredstva so ras
ti a hitreje predvsem zaradi nesoraz
merja v rasti cen, oz. višini prodaje in 
cenami vhodnih materialov. To neso
razmerje je bilo izrazito predvsem v 
zadnjem trimesečju po sprejemu uk
repov s strani zvezne vlade, hkrati je 
to sovpadalo tudi z relativnim pad
cem naše prodaje, ki po poletnih me
secih ni več dosegla višine dosežene 
v pomladanskih mesecih. Na slabši 
dohodkovni rezultat pa je vplivala v 
veliki meri tudi politika tečaja dinarja, 
ki ni sledila inflacije, kar je za nas kot 
velike izvoznike zelo pomembno. Po 
poravnavi obveznosti iz dohodka 
tako čisti dohodek zadošča samo za

pokritje osebnih dohodkov, rezerv
nega sklada in sklada skupne porabe 
in to tistega dela stanovanjskega 
sklada, ki je že bil porabljen v prvem 
polletju, pred spremembo zakonoda
je na tem področju. Tako doseženi 
rezultat ne omogoča oblikovanja skla
da skupne porabe —- stanovanjski 
del, za potrebe v letu 1988 in bodo 
možnosti zadovoljevanja teh potreb 
(nakupi stanovanj, krediti za novo
gradnjo, adaptacije) odvisne od do
seženih rez ul atov ob periodičnih 
obračunih za leto 1988,« je menil ob 
koncu našega razgovora Igor Polj
šak.

D. Ž.

Najnovejši izdelek ERO je 
elektronski nadrezkar NR 808 
E, ki ga bodo letos razstavili 
na sejmu v Kolnu.

dohodkov, ki je bila v teku leta tudi v 
skladu z družbenimi usmeritvami, 
zagotavljali socialno varnost delav
cev. Izboljšali smo tudi elemente 
družbenega standarda (kupili tri gar
sonjere v Barbarigi, dokončno adapti
rali in opremili počitniško hišo na 
Zatrniku, skupaj z DO Kibernetiko 
adaptirali delavsko restavracijo).

Med manj uspešne elemente pa 
lahko štejemo preskromno rast pro
duktivnosti, saj je bila povečana 
proizvodnja v preveliki meri poveza
na z večjim številom zaposlenih in 
opravljenimi nadurami. S tem v zvezi 
s prevelikimi stroški proizvodnje, ki so 
poleg cenovnih nesorazmerij (bist
veno hitrejša rast cen vhodnih mate
rialov od cen naših izdelkov) vplivali 
na nižjo rast dohodka, ki je ob druž
benih obveznostih zadostoval samo 
za skromen pozitiven poslovni rezul
tat«

Glavni elementi poslovanja DO ERO
Element 1986 1987 IND Plan 1987 IND
Št. izd. strojev 385.991 431.781 112 416.000 104
Izvoz ICD v $ 7.134.113 10.696.818 150 10.510.488 ioE
Uvoz UCD v $ 5.731.000 8.761.000 153 7.300.000 120

Prodaja na DT 11.765.105 24.432.626 208 22.500.000 108
Nabava na DT 5.555.025 14.607.888 263 11.045.500 132

Št. zap. 31.12. 730 762 104
Povpr. NOD na zap. 118.061 275.542 233
Celotni prih. 13.870.256 33.554.383 242
Dohodek 2.626.246 6.249.444 240
Čisti doh. 1.842.465 3.912.115 212
Del ČD za OD 1.470.806 3.553.541 241
Akumulacija 157.658 249.220 158



Iskra In vest servis

Skrb za prehrano v Avtomatiki
Kje so tisti časi pred prvo 

svetovno vojno in še po njej, 
ko so delavci v tovarnah nosili 
na »šiht« svojo skromno mali
co? Kanglico s kuhanim fižo
lom in čebulo, kos kruha in žli
co. To je bilo vse, kajti pogre
vanje jedi ni bilo možno za vse.

Delavnik je trajal od 6. zjutraj 
do 6. zvečer, z odmorom za 
malico. Skoraj vsak dan, tudi 
sobote niso bile izjema, razen 
cerkvenih in drugih praznikov. 
Danes pa imamo v sleherni to
varni udobne menze, kjer dobe 
delavci več kot malico — že 
skoraj kosilo, zraven jim je na 
voljo bife s pravo kavo in 
čajem, mimo drugih napitkov 
in sladic — o katerih se nek
danjim delavcem še sanjalo ni.

Časi so se spremenili na bolje, z njimi tudi 
prehranjevalne navade. Brez kave, čaja, jogur
ta, ali obilne malice marsikdo med delovnim 
časom ne zdrži več. Tega se v tovarnah in tudi 
večjih uradih zavedajo vsi. Zato povsod pos
večajo veliko pozornost »polnjenju želodcev«, 
saj je od njih neposredno odvisna storilnost, 
zdravje in še marsikaj drugega.

Avtomatika v Stegnah je moderna tovarna. 
Prav taka je tudi njena delavska menza v 4. 
nadstropju. Prostorna je in lepega videza tako, 
da se delavci Avtomatike v njej dobro počutijo in 
tudi med malico sprostijo. Zanje pripravijo vsak 
delavnik 600 do 650 toplih obrokov dveh vrst in 
to po posebnem naročanju s karticami za en 
dan vnaprej. Poleg toplega obroka jim ponujajo 
še topli, ali hladni napitek po želji. Oboje plaču
jejo z bloki tako, da nimajo gotovinskega prome
ta. V okvir menze sodi tudi manjši bife za stoječe 
goste, koder postrežejo delavcem s kavo, vse-

F

Menza v Avtomatiki (foto: Marjan Kralj)

mi mlečnimi izdelki, sendviči in sladicami, s 
plačilom tudi v gotovini. Še pred kratkim je bil bi
fe odprt samo do 9. Potem pa so umaknili z linije 
v menzi vso dodatno hrano, hladne napitke in 
sladice in jo prestavili v bife. S tem so ubili dve 
muhi na mah: zmanjšali so čakalno vrsto za to
pli obrok in ločili tiste, ki se zadovoljujejo le z 
napitki, kavo, ali podobnim. Hkrati so podaljšali 
čas obratovanja bifeja do 11. in tako ustregli 
mnogim.

Podobno kot v stolpnici PPG imajo tudi zelo 
lepo posebno sobo za poslovna kosila. Do 30 
obrokov na dan lahko skuha kuhar Roman 
Kunstelj, ki je hkrati tudi namestnik voditeljice 
menze Joži Moharjeve. Z njim sem se tudi po
govarjal glede problematike družbene pre
hrane.

In vest servis, ki oskrbuje in upravlja družbeno 
prehrano v Avtomatiki, ima samo v tej menzi 
zaposlenih sedem, ali osem delavcev. Tople 
obroke vozijo vsak delavnik od podjetja Vič- 
Emona, medtem ko hladne obroke pripravljajo 
sami. Prej je bil dobavitelj hrane hotel Lev, ven
dar nazadnje z njim niso bili zadovoljni. Novi 
dobavitelj se sicer trudi pri kakovosti, vendar je 
še vedno hrana narejena pretežno iz moke, to

Na koncu samopostrežne linije v Avtomatiki (foto: Marjan Kralj)

pa večini abonentov ne ustreza, želijo le več 
mesa. Na splošno so delavci zadovoljni s hra
no, je pa res, da hrana izgubi na kakovosti s tem, 
ko jo prevažajo. Če bi hoteli povsem ugoditi obi
skovalcem menze, bi morali tople obroke kuhati 
sami. To pa ni mogoče. Načrtovalci tovarne 
namreč niso pomislili na samostojno kuhinjo, 
zato je niso projektirali. Tovarna je že poslovala 
eno leto, nato so šele dogradili menzo in jo odpr
li aprila 1987.

V kuhinji imajo samo en kotel, en štedilnik s 
štirimi ploščami in eno prekucne ponev. Menza 
je v 4. nadstropju, kar ni najbolj ustrezno, ker 
morajo živila voziti z dvigali, če pa se dvigalo 
pokvari, je treba vso hrano znositi na rokah v 
kuhinjo.

Za poslovna kosila lahko pripravijo le eno 
vrsto jedi na dan, ker imajo samo en 240 litrski 
hladilnik in vanj ne morejo strpati prehrambenih 
surovin za dve vrsti jedi. Vse surovine (živila) 
dobivajo iz stolpnice v PPG. Sicer je vsak dan 
drug jedilnik, vendar gostje ne dobe jedil po na
ročilu. Vse to le zaradi tega, ker načrtovalci to
varne niso takoj spočetka pomislili na obsežno 
samostojno kuhinjo.

Za razgovor sem zaprosil tudi Toneta Kaste
lica, vodjo družbenega standarda v Avtomatiki, 
ki pa ga, žal, tisti dan ni bilo. Namesto njega je 
odgovarjal Andrej Matjašič, referent za rekrea
cijo iste tovarne. Dejal je:

»Skupino In vest servisa, ki deluje v okviru 
družbene prehrane, lahko samo pohvalim. 
Zlasti delavce, ki so zadolženi za poslovna kosi
la. Ob novoletnih praznikih so se izredno potru
dili, ne glede na delovni čas — ostajali tudi po
poldne — zato smo predlagali tudi dodatek za 
stimulacijo.

Glede novega dobavitelja toplih obrokov 
Emone smo imeli pogovore, ker kakovost jedi 
še ni ustrezna. Nova šefinja se sicer trudi in tudi 
hrana se polagoma izboljšuje, vendar še ni 
taka, kot bi jo želeli.«

Nanizal je še nekaj druge problematike, ki pa 
se ne nanaša na družbeno prehrano. Morda se 
bomo o njej razgovorili kdaj drugič, ko bo na 
vrsti tema o čiščenju, vzdrževanju dvigal in 
podobno.

Na splošno pa se je veliko spremenilo od tis
tih časov, ko so delavci še nosili priročne kan
glice s hrano v službo.

Marjan Kralj
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»Majhno je boljše« — dilema, ki je ni!
Zadnje čase smo precej laičnemu razširjanju stereotipa »small is beatiful«, ki povsem 

nekritično favorizira majhne, okretne organizacije, ki so se sposobne bistveno hitreje 
prilagajati zahtevam tržnega gospodarstva. Seveda je tako nesmiselna dilema možna le 
v okolju z izredno nizko stopnjo trženjske kulture in vedenja, ki organizacijske oblike in 
število ljudi predpostavlja realnim merilom uspešnosti, zlasti donosnosti. Leto 1986 v 
zahodni Evropi lahko štejemo kot obdobje prav nasprotnih trendov, zlasti na področju, 
ki je vedno veljalo za eno izmed najbolj propulzivnih panog industrije — na področju 
elektronike.

Ameriška1 založniška hiša CAH- 
NERS je kbneč lanskega leta v eni 
izmed svojih publikacij s področja 
elektronike Objavila tradicionalno lest
vico 30 največjih evropskih gigantov 
elektronike ter analizirala vse bolj 
uveljavljene tendence združevanja 
proizvodnih in zlasti raziskovalnih 
zmogljivosti v evropski elektronski 
industriji. Preden si pobliže ogledamo 
te medsebojne povezave, si na kra
tko oglejmo nfekaj zgolj številčnih po
datkov, ki pa so zgovorna podlaga za 
poznejšo opredelitev vzrokov za in
tenzivno medsebojno povezovanje 
nekoč izredno konkurenčnih kompa- 
nij. Največje evropsko podjetje je 
PHILIPS, ki ga karakterizirajo nas
lednji podatki: letni promet 16,895 mi
lijard $ (Evropa), oz. 25,131 milijard $ 
skupnega prometa (na ravni celotne 
jugoslovanske zadolženosti!), proda
ja na zaposlenega 73.013 $, naložbe 
kot delež v celotni prodaji — 15.3%, 
izdvajanja za razvojno-raziskovalno 
dejavnost kot delež celotne prodaje 
7,6%.

Firmi PHILIPS sledita evropski IBM 
(dvakratna dobičkanosnost in skoraj 
dvakratna prodaja na zaposlenega v 
primerjavi s PHILIPSOMI), SIEMENS 
(za razvoj namenja kar 11.5% celotne 
prodaje!), takoj zatem pa sta na 4. in 5. 
mestu francoska giganta CGE in 
THOMSON CSF. Nalestvici trideset 
največjih je kar 8 ameriških multina
cionalk ter 3 japonske, medtem ko 
seveda kapitalnega ozadja tudi osta
lih »evropskih« hiš, ni mogoče zlahka 
ugotoviti. Če bi želeli poiskati še nekaj 
izstopajočih detaljev brez tehtnejše 
analize medsebojne odvisnosti po
sameznih parametrov gospodarjen
ja, bi veljalo ugotoviti naslednje: ja
ponske korporacije imajo nekajkrat (!). 
višjo prodajo na zaposlenega kot 
evropske, ali ameriške (le delno je to 
pogojeno s programsko strukturo 
proizvodnje), značilna so visoka izd
vajanja v osnovna sredstva in nalož
be v RR dejavnost (skupno znašajo 
tudi med 15—30% od celotne pro
daje).

Temeljitejša analiza bi zagotovo 
podala več zanimivih tendenc, zlasti 
tudi časovno opredelitev, zakaj so 
posamezni giganti prav v 1.86/87 do
segli določene rezultate v naložbe
nem poslovanju. Odgovor je prav ver
jetno v nadaljevanju tega teksta.

Skupni imenovalec dogajanja na 
evropski elektronski sceni je konso
lidacija — kot'edini pravi odgovor na
raščajoči mednarodni konkurenci, ki 
jo še vedno vodita Japonska ih ZDA. 
Skupne naložbe (joint venture), prev
zemi in nakupi firm, spremembe v 
kapitalni udeležbi, združevanje razi
skovalnih zmogljivosti, so se vrstili v I. 
87 praktično vsak teden, kar je potrdi
tev spremembe strategije zahodne 
Evrope v bitki za povečanje tržnega 
deleža na področju elektronskih kom
ponent, računalništva in telekomu
nikacij. Globalizacija trženja postaja 
neizogina in ta je pogojena z ekonom
sko močjo, glbbokimi žepi in širokim 
programskim portfoliom. Seveda niko
mur pri tem ne pade na pamet zanika
ti potrebe obstoja majhnih podjetij, ki 
v senci velikanov uspešno iščejo 
niše, ki teh ne zanimajo, ali pa jih ne 
opazijo — in teh je dovolj, da majhna 
podjetja donosno poslujejo, zahvalju
joč se svbji podjetniški kulturi in

prilagodljivosti.
Vsekakor o majhnih ni vredno go

voriti recimo na ravni sistema javne 
digitalneteleinformatike, kjer naložbe 
znašajo nekaj milijard $ in več tisoč 
inženirskih let, to pa seveda lahko 
zmorejo le povezani velikani elektro
nike — niti sami posamezno tega ni
so več zmožni! Po podatkih OECD 
(svetovnega združenja 24 razvitih 
držav za ekonomsko sodelovanje in 
razvoj) bo industrijska rast v Evropi 
verjetno pod 2%, kar bo težko prispe
valo k izboljšanju visoke stopnje ne
zaposlenosti. ZDA in zlasti seveda 
Japonska (prva s 33%, druga s 17% 
realne ekonomske rasti v preteklih 8 
letih) še vedno predstavljata skoraj 
nepremostljivo konkurenco za »staro 
damo«, kjer je rast bila le 12% brez 
neto zvišanja zaposlenosti. Velika 
Britanija, Italija, Španija in Portugal
ska sicer kažejo znamenja spoštljive 
rasti, vendar s precej nižjega izho
diščnega položaja, kot je to primer v 
najbolj razvitih državah!

Družbena in ekonomska politika, 
nastala po drugi svetovni vojni, ki jo 
označujejo dokaj rigidne strukture in 
precejšnja restriktivnost, še vedno ne 
sprošča v zadostni meri podjetništva 
in tržnih mehanizmov, ki bi agresivne
je in podjetneje načela makroeko
nomsko politiko recimo EGS. Ta je 
ponavadi omogočala desetletno za
ščito na notranjem tržišču, vendar pa 
neustrezno usposabljala evropsko 
elektronsko industrijo za spopad glo
balnih razsežnosti. Vsekakor so se 
pojavljale izjeme, ki so uspevale tudi 
brez »pokroviteljstva« vlad doseči vi
soko zaVest marketinške kulture — 
primera sta zlasti italijanski OLIVETTI 
in nemški NIKDORF, sposobna glo
balnega nastopa po svetu.

Med pretrese obdobja 1986/87 la
hko v prvi vrsti štejemo slovo teleko
munikacij ITT v prid francoski korpo
raciji CGE, ki je po 5 letih državne 
kontrole v zasebnih rokah. Nov gigant 
telekomunikacijske industrije ALCA- 
TEL (CGE 55%, ITT 37%, ostalo bel
gijski in francoski partnerji)Je tako v 
stanju konkurirati firmam AT&T, SIE
MENS, ERICSSON, saj ima kar 30 
podružnic, ki delujejo v 79 deželah 
•sveta, ob prometu 13,4 milijard $ 
(AT&T 16 milijard $ v I. 86). ITT tudi 
namerava prodati svoj 23,9% delež v 
britanskem STC, še zadnjem torišču 
svoje evropske prisotnosti.

Naštejmo še nekaj »podobnih« 
partnerstev! Italijanski ŠTET in špan
ska telefonska kompanija se pripravl
jata združiti napore pri telefonskih 
mrežah z vpeljavo novih tehnologij in 
storitev. ŠTET je uradno združil svojo 
telekomunikacijsko firmo ITALTEL s 
Fiatovo TELETTRO, za kar pa opo
rekajo drugi interesenti, vključno SIE
MENS in ERICSSON. Nekaj podob
nega se dogaja tudi v britanskem 
prostoru telekomunikacij med GE
NERAL ELECTRIC UK in firmo 
PLESSEV na področju javne digital
ne telefonije sistema X. Francoski 
THOMSON prav tako širi svoj elek
tronski imperij s serijo združevanj in 
nakupov — tako je npr. združil še itali
janskega proizvajalca polprevodni
kov in mikroelektronike SGS v svoj 
imperij, ki izpred dveh let že vključuje 
ameriški MOSTEK!

PHILIPS in GENERAL ELECTRIC 
UK sta se združila na področju medi

cinske elektronske diagnostike, THOM
SON pa je svojo medicinsko elektro
niko »zamenjal« za širokopotrošno 
divizijo ameriškega GENERAL ELEC- 
TRICA, hkrati pa za 145,8 milijonov $ 
kupil še britanski THORN-EMI - ve
likana elektronike široke potrošnje. 
Na ta način je v svetovnih razmerah 
le še MATSUSHITA pred THOMSO
NOM, ki ježe ob bok PHILIPSU!

Tudi slednji reorganizira svoj sve
tovni imperij — tako je recimo prevzel 
42% ameriškega NAP, ki je bil dese
ti aj izven njegove kapitalne kontrole. 
Razlog: neizogibni trendi v globaliza
cijo svetovnega tržišča elektronike! 
Največja naložba v PHILIPS v (joint- 
venture) je vsekakor MEGAPROJECT 
— partnerstvo s SIEMENS na razvoju 
polprevodniških spominskih vezij pri
hodnosti. V ta projekt je združeno nad 
1 milijardo $, seveda ob močnih vlad
nih podporah Nizozemske in ZRN.

Spremljajoč dogajanja, tudi SIE
MENS ne želi zaostajati — v ZDA je to 
povezava z GTE, v Evropi proizvajal
ci telefonije v Italiji in Belgiji, izostali 
niso tudi Taivvanci.

Švedski ERICSSON se je povezal 
s francosko MATRO, kar mu je vse
mu vpitju Nizozemcev in Američanov 
navkljub, čez noč »podarilo« kar 16% 
francoskega tržišča javne telefonije.

Kot je razvidno si zlasti Francija 
močno prizadeva restruktuirati svojo 
elektronsko industrijo — svež primer 
je povezava BULL in ameriškega 
HONEYWELL na področju računal
ništva. Razlog: enotna strategija in si
nergija raziskovalnih potencialov!

Omenimo za konec še povezavo 
BROVVN BOVERI - švicarskega ve
likana in švedske ASEO. Skupaj tvori
ta največjo svetovno grupacijo avto
matike v industriji. Njihova, zlasti 
usmeritev ASEO, bo kaže tudi po
dročje superprevodnikov, materialov

z visoko stopnjo električne prevod
nosti ob nizkih izgubah energije. 
Skupno so naložbe v raziskave sko
raj milijardo dolarjev.

Brez odvečnega razmišljanja pos
taja povsem jasno, da je praviloma 
skupni imenovalec vseh teh povezav 
globalizacija svetovnega trga elek
tronike, kjer so naložbe tako finančne, 
kot tiste izražene z inženirskimi leti, 
tako visoke, da implicitno zahtevajo 
nadaljnjo povezavo tudi med v pretek
losti izjemno konkurenčni podjetji. 
Kot smo v uvodu povedali, to še zda
leč ne pomeni zaton malih podjetij — 
nasprotno, strukturiranje pomeni do
datne možnosti tudi zanje, še posebej 
ker teleinformatika danes omogoča 
njihovo interaktivno vpetost v svet in
formatike in s tem ustrezne poslovne 
usmeritve.

In kako je v Jugoslaviji? Če odmis
limo makroekonomske razmere in 
večno »administriranje« ter povsem 
zavrte elemente tržnega gospodarst
va, se srečamo tudi na ravni mikroe- 
not, tj. »YU velikanov« elektronike s 
precej konzervativno, če že ne kar 
balkansko miselnostjo, zlasti seveda 
z ukvarjanjem samih s seboj in iskan
jem zunanjih izgovorov (sistem, zako
nodaja, ipd.). Resda so to na žalost 
prevladajoči vplivi, vendar pa prav 
ničesar ne opravičuje tudi dezorienti- 
rane in razdrobljene elektronske in
dustrije. Seveda je to mogoče, ker ar
biter ni trg in posledično eliminacija 
nesposobnih, ampak vztrajamo na 
strategiji preživljanja od danes do ju
tri, ki občasno poraja tudi povsem 
»odtrgane« ideje kot je ta: »malo je 
boljše!« Tako se nadaljuje nespa
metna diverzifikacija, podkritične pro
gramske mase, hkrati pa nekakšna 
romantična zanesenost, da nas bodo 
svetovni giganti iz uvoda tega teksta 
vključevali na enakopravni ravni v 
mednarodno delitev delana področju 
elektronike. Ali ni dozorel čas in 
spoznanje, da kot posamezni pos- 
Jovni sistemi (ali pa interesno združe
ni, ne pa »samoupravno«!) poiščemo 
sebi in času ustrezno strategijo razvo
ja elektronike, ki pa bo verjetno mora
la odvreči marsikatere megaloman
ske atribute in se ozko specializirati v 
niše svetovne ponudbe elektronike?

Brane Gruban

Iskra-Baterije Zmaj
Industrija baterij in svetilk, n.sol.o.
Ljubljana, Stegne 23

Komisija za delovna razmerja objavlja prosta dela in naloge v

Delovni skupnosti skupnih služb
Tajniška opravila za glavnega direktorja 
delovne organizacije
— za nedoločen čas 

Pogoji:
V. stopnja strokovne izobrazbe — upravni tehnik, administrativni 
tehnik in 2 leti delovnih izkušenj. Poskusno delo traja 40 delovnih 
dni.

Knjigovodje osnovnih sredstev in drobnega 
inventarja
— za nedoločen čas 
Pogoji:
V. stopnja strokovne izobrazbe — ekonomski tehnik in 1 leto delov
nih izkušenj. Poskusno delo traja 50 delovnih dni.

Interesenti naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju po
gojev v kadrovsko službo ISKRA-BATERIJE ZMAJ, Ljubljana,
Stegne 23. ,
Prijave sprejemamo do zasedbe del in nalog. •
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Piše:
Dušan Željeznov

Naš sogovornik 
Vladimir Logar

Temeljna
stališča
za samo
upravljanje 
v reorgani
ziranem 
združenem 
podjetju Iskra

Samoupravljanje naj bi se razvi
jalo na treh ravneh:

1. na ravni delovne enote.
Poznali bi dvoje vrst delovnih

enot: delovna enota v sestavu or
ganizacije ter delovne enote zdru
ženega podjetja (na primer servisi).

2. Na ravni organizacije.
3. Na ravni združenega podje

tja.
Adi. Kakšne organe upravljan

ja bo imela delovna enota, naj bi 
glede delovnih enot v organizaciji 
določala splošna pravila organiza
cije. Položaj delovnih enot pri zdru
ženem podjetju pa bi določal statut 
združenega podjetja. V načelu naj 
bi imela delovna enota kot organ 
upravljanja svet delovne enote.

Temeljna pristojnost delovne 
enote naj bi bila ugotavljanje in deli
tev prihranka med planiranimi in 
dejanskimi stroški, razpolaganje z 
emortizacijskim skladom (enostav
na reprodukcija), urejanje organi
zacije dela, racionalizacija proiz
vodnih procesov, skrb za kvaliteto 
ln morebitno urejanje delovnih raz
merij. Vodjo delovne enote v okviru 
organizacije postavlja delavski svet 
organizacije na predlog direktorja 
organizacije, vodjo delovne enote 
Pri ZP pa poslovni odbor ZP.

Ad 2. Organ upravljanja na ravni 
organizacije naj bi bil delavski svet 
organizacije. Prav tako pa naj bi se 
v organizacijah formiral analogno 
Kot na ravni ZP poslovni odbor. Ta 
odbor sestavljajo direktor organi
zacije in vodje delovnih enot.
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Podlistek
Pristojnosti organizacije bi bile 

tiste, ki so že itak dane organizaciji 
s Temeljnim zakonom o podjetjih, 
t.j., da se na ravni organizacije ugo
tavlja celotni dohodek, dohodek, 
deli dohodek, neposredno obraču
nava obveznosti do družbene skup
nosti in razpolaga s sredstvi, ki se 
stekajo vanje iz njihovega doho
dka, pri čemer pa je treba upošte
vati politiko, ki je določena z gos
podarskim planom združenega 
podjetja.

Ad 3. Na ravni združenega pod
jetja bi bil organ upravljanja delav
ski svet. Delavski svet združenega 
podjetja naj bi se formiral po dele
gatskem načelu, to se pravi, da bi 
delavski sveti organizacij iz svoje 
srede izvolili člane delavskega sve
ta združenega podjetja. Osnova za 
določitev števila članov bi bila števi
lčno razmerje delavcev, zaposle
nih v posamezni organizaciji. Za 
proučiti pa je tudi druge ekonom
ske osnove kot ključ za volitve čla
nov posamezne organizacije v de
lavski svet združenega podjetja. 
Upravni odbor kot organ upravljan
ja na ravni združenega podjetja 
preneha obstajati. Generalni direk
tor združenega podjetja izgubi funk
cijo kot izključni vodja poslovanja 
podjetja.

Pristojnosti delavskega sveta pa 
bi bile zlasti naslednje:

— sprejemanje dolgoročnih pos
lovnih ciljev in poslovne politike ce
lotnega podjetja,

— odločanje o politiki osebnih 
dohodkov v združenem podjetju,

— odločanje o skupnih kapital
nih naložbah in oblikah združevan
ja sredstev,

— sprejemanje poslovne usme
ritve glede prodaje doma in ino
zemstvu.

— ustanavljanje in ukinjanje or- - 
ganizacij ter servisnih delovnih 
enot združenega podjetja,

— sprejemanje gospodarskega 
plana in zaključnega računa zdru
ženega podjetja,

— sprejemanje statuta in drugih 
splošnih aktov združenega pod
jetja,

— načelno razpolaganje s sred
stvi skladov pri združenem podje
tju,

— še razne druge pristojnosti, ki 
jih določa statut združenega po
djetja.

Sklepi delavskega sveta združe
nega podjetja bi bili obvezni za vse 
organe upravljanja v združenem 
podjetju. Prav tako pa ima delavski 
svet združenega podjetja pravico 
razveljaviti, ali spremeniti, oz. od
praviti sklep organa upravljanja or
ganizacije, ali nekega drugega or
gana upravljanja v združenem po
djetju, če je v nasprotju s sprejeto 
poslovno politiko po delavskem 
svetu združenega podjetja, oz. in
ternimi akti združenega podjetja.

Sklepi poslovnega odbora, ki so 
sprejeti v okviru konkretizacije pos
lovne politike združenega podjetja 
so obvezni za vse organizacije in 
ostale dele združenega podjetja. V 
primeru spora glede izvajanja skle
pov poslovnega odbora med pos

lovnim odborom in organizacijami, 
ali drugimi deli podjetja, zadevo 
dokončno reši delavski svet zdru
ženega podjetja, kamor jo mora 
takoj predložiti v rešitev generalni 
direktor z ustrezno obrazložitvijo.

Iz navedene samoupravne she
me naj bi sledili naslednji cilji 
upravljanja:

— Samoupravljanje v delovni 
enoti naj bi se osredotočilo na pro
bleme s področja produktivnosti in 
racionalizacije delovnega procesa

— Samoupravljanje na ravni

organizacije bi se osredotočilo na 
področju gospodarskega in teh
ničnega razvoja organizacije ter 
delitve dohodka in razširjene repro
dukcije

— Samoupravljanje na ravni 
združenega podjetja bi obsegalo 
dolgoročenjše programiranje raz
voja podjetja in njegovih delov ter 
razpolaganje z združenimi sredstvi 
in skladi na ravni podjetja z name
nom izvajanja dolgoročnejše poli
tike.

Iskra
Iskra-Baterije Zmaj
Industrija baterij in svetilk, n.sol.o.
Ljubljana, Stegne 23

Komisija za delovna razmerja objavlja grosta dela in naloge v
Delovni skupnosti skupnih služb

Vodenje investicijske dejavnosti
— za nedoločen čas 

Pogoji:
VII/1 stopnja strokovne izobrazbe — tehnične stroke in 4 leta de
lovnih izkušenj. Poskusno delo traja 60 delovnih dni.

Organizatorja zahtevnih obdelav AOP
— za nedoločen čas 

Pogoji:
VII/1 stopnja strokovne izobrazbe — dipl. org. dela, dipl. ekonomist 
in 2 leti delovnih izkušenj ali z delom pridobljena delovna zmožnost. 
Poskusno delo traja 60 delovnih dni.

Vodenje računovodske službe
— za nedoločen čas 

Pogoji:
VII/1 ali VI/1 stopnja strokovne izobrazbe — dipl. ekonomist, ali 
ekonomist in 4' leta delovnih izkušenj. Poskusno delo traja 60 de
lovnih dni.

Konstruiranje zahtevnih izdelkov
— konstruktor orodij II.
— za nedoločen čas

Pogoji:
VI/1 stopnja strokovne izobrazbe — strojne smeri in 3 leta delovnih 
izkušenj pri konstruiranju orodij, ali z delom pridobljena delovna 
zmožnost. Poskusno delo traja 50 delovnih dni.

Vodenje knjigovodstva osebnih dohodkov
— za nedoločen čas 

Pogoji:
V. stopnja strokovne izobrazbe — ekonomski tehnik in 3 leta delov
nih izkušenj. Poskusno delo traja 50 delovnih dni.

Kandidati naj pošljejo pisne prijavež dokazili o izpolnjevanju pogo
jev v kadrovsko službo ISKRA-BATERIJE ZMAJ, Ljubljana, Stegne 
23.
Prijave sprejemamo do zasedbe del in nalog.

15. stran



Zanimivosti
Nova poklica v ZDA

Proti splošnemu nasilju, to je 
ugrabitvam in umorom se zavaruje
jo nekateri poslovneži s tem, da na
jamejo osebne stražarje, tako ime
novane gorile. Za ta dela so najbolj 
pripravni nekdanji poklicni vojaki. 
Zaslužijo približno 600 dolarjev na 
teden in plačajo jim vse stroške. So 
oboroženi z revolverji in nosijo ne
prebojne jopiče.

Drugi novi poklic je bolj mirolju
ben in velja cvetlicam. Američani 
kličejo na dom doktorja za rože, če 
cvetlice ob pravem času ne cvetijo, 
če jih napadejo razni paraziti ali pa 
če pričnejo veneti. Za vsak obisk 
morajo odšteti približno 25 dolar
jev. Zdravniki za rože preizkujejo 
»paciente«, vendar v glavnem ugo
tavljajo, da ponavadi nimajo nobe
nih bolezni, le preveč jih gnojijo ali 
zalivajo. Tak zdravnik, ki so ga pred 
nedavnim poklicali k lastnici gumi
jevca, je na vprašanje, zakaj rastli
na ne raste, postavil diagnozo: gu
mijevec je iz plastike, za to pa ni na 
voljo nobenih »zdravil«.

Trgovina z umetninami
Nek turist je kupil v Italiji zelo 

dragoceno renesančno sliko. V bo
jazni pred visokimi carinskimi da
jatvami je dal naslikati čez sliko sici
lijansko pokrajino. Doma jo je 
odnesel k restavratorju s prošnjo, 
da izbriše pokrajino in spet povrne 
prvotno sliko. Čez nekaj dni je dobil 
restavratorjevo sporočilo v tele
grafskem slogu: »Pokrajino umil, 
pri tem je izginila tudi renesanca. 
Sedaj je na sliki Mussolinijev por
tret. Ali naj še naprej umivam?«

Poskusne živali
V Ameriki žrtvujejo letno 35 mili

jonov živali za poskusne namene. 
Pri tem se ne menijo za humana 
pravila, ampak jih pokončajo na 
najbolj brutalen način. Samo v ZDA

ubijejo letno neomamljeno 500 ti
soč psov, 200 tisoč mačk in 100 ti
soč opic z vrelo vodo, raznimi kisli
nami in električnim tokom. Amerika 
pa velja za državo, ki najbolj pro
pagira človečanske pravice pri 
drugih.

Prodajni trik
Zahodnonemški strokovnjak sve

tuje gospodinjam, naj v samopos
trežnih trgovinah gledajo na levo, 
če hočejo kupiti dobro in poceni. 
Svoje priporočilo utemeljuje takole: 
Ker so skoraj vsi ljudje desničarji, 
segajo instinktivno samo na police 
z blagom, ki so na desni strani. 
Trgovci pa to vedo, zato postavijo 
tisto blago, ki ga žele prodati, na 
desno stran in v višini oči. Strokovn
jak meni, da se bolj izplača pogle
dati na levo in upogniti kolena, če 
hočeš kupiti cenejše in boljše 
blago.

Zeliščar
V avstrijskem G razu je potekal 

proces proti nekemu zeliščarju z 
imenom Peterle. Obtožili so ga, da 
je brez znanja dajal ljudem zdravil
ne rastline za razne bolezni. Zaradi 
olajševalnih okolnosti je bil obsojen 
pogojno na dva dni zapora. Peterle 
je namreč brez izjeme ozdravil 
vseh 267 bolnikov.

Majhna zamenjava
Več tednov se je čudil nek sto

ckholmski urad, da vsa odposlana 
pisma niso prispela k naslovnikom. 
Sedaj so to uganko razrešili. Neka 
nanovo zaposlena mladenka je 
vsa pisma vrgla po pomoti v 
»požiralec« za smeti, namesto v 
hišni poštni nabiralnik.

Zbral, prevedel 
in priredil 

Marjan Kralj
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Vabilo 
na večer 
pesmi in plesov
Ob dnevu žena podarja sin
dikalna konferenca DO Kiber
netike in ERO svojim sodela
vkam večer pesmi in plesov, 
ki bo 8. 3.1988 v kinu Center 
Kranj ob 18. Nastopali bodo: 
folklorna skupina Iskra, tam- 
buraški ansambel Iskra, glas
beni trio in otroška folklorna 
skupina OŠ Predoslje. 
Vabljene!

[Mali oglasi
Prodam električni pisalni stroj Olym- 
pia electronic compact 2 z vmes
nikom za priključek na računalnik in s 
slovensko, nemško in angleško mar
jetico. Informacije Majda Novak na 
tel.: 213-213, int: 15-32.

Iskra
ISKRA — glasilo delovnega kolektiva Iskra — SOZD elektrokovinske industrije — Ljubljana. Ureja uredniški 
odbor. Glavni urednik: Pavle Gantar, pomočnik glavnega urednika Miloš Pavlica, odgovorni urednik Dušan 
Željeznov, tehnični urednik Drago Pečenik. Izhaja tedensko — Rokopisov ne vračamo. — Naslov: Ljubljana, 
Gregorčičeva 23 telefon: 223-977. Priprava za tisk: DIC TOZD Grafika, Novo mesto. Tisk: ČTP Pravica -j 
Dnevnik, TOZD Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Po mnenju sekretariata za informacije IS SRS je glasila 
oproščeno plačila davka od prometa proizvodov.
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